
 اقدام بی سابقه دولت سیزدهم در دو بار افزایش حقوق ها در یک سال

افزایش دوباره حقوق کارمندان و بازنشستگان؛ بدون استقراض و تحمیل تورم
خریدار   دولت ســیزدهم در حالی در اقدامی کم ســابقه و 
در اواســط ســال برای افزایش دوباره حقــوق کارمندان و 
بازنشستگان اقدام کرده است که در حدود یک سال و دو ماه 
گذشته به انحاء مختلف توانمندسازی مالی اقشار مختلف را 
در کانون توجه قرار داده بدون اینکه استقراضی کرده یا خلق 

پولی انجام داده باشد.
 ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرده اســت که بــا توجه به 
دغدغه آیت الله ابراهیم رئیســی درباره معیشت کارمندان و 
بازنشستگان کشور، دولت ســیزدهم در لایحه ای به مجلس 
پیشــنهاد داده که افزایش جدیدی در حقوق ها لحاظ شود 
که در صورت تصویب از ابتدای شهریور در حقوق کارمندان و 

بازنشستگان اعمال خواهد شد.

افزایش حدود ۲ میلیون تومانی حقوق ها
بر اســاس برآوردهای انجام شــده از جزئیات لایحه دولت، 
حداقــل ۲ میلیون تومــان به حقــوق کارمنــدان دولت و 

بازنشستگان اضافه می شود.
این در حالی است که پیش تر و در قالب قانون بودجه ۱۴۰۱ 
به میزان ۱۰ درصد به حقوق همه کارمندان اضافه شده بود. 
با این حــال با توجه به تــورم ۶۰ درصدی به ارث رســیده از 
دولت قبل و فشار قابل توجهی که بر اقشار مختلف جامعه، از 
جمله کارمندان وارد آمده، افزایش ۱۰ درصدی نمی توانست 
جوابگوی نیازهای معیشتی آنها باشد. به همین خاطر دولت 
تصمیم گرفت برای جبران این موضــوع حقوق کارمندان را 

باز هم افزایش دهد.
البته اینکه چــرا دولت از همان ابتدای ســال این کار را نکرد 
و به یکباره حقوق کارمندان را افزایش نــداد به دلیل اعمال 
سیاســت های ضد تورمی بود؛ زیــرا در صورتی کــه منابع 
درآمدی پایداری برای پوشــش هزینه هــا، از جمله هرگونه 

افزایش حقوق وجود نداشته باشــد در عمل هیچ افزایشی به 
نفع کارمندان و مستمری بگیران نخواهد بود. به نظر می رسد 
دولت با اطمینان از منابع درآمدی پایدار و غیر تورمی دست 

به چنین اقدامی زده است.

افزایش دوباره حقوق بازنشستگان
البته ذکر این نکته نیز ضروری است که این افزایش علاوه بر 
کارمندان شامل بازنشستگان نیز می شود. دولت مبلغ ۹۰۰ 
هزار تومان را برای افزایش پایه حقوق بازنشســتگان در نظر 
گرفته که با لحاظ بندهای دیگر لایحــه دولت که مربوط به 
سایر بندهای حقوق است تا ۲ میلیون تومان بالا خواهد رفت. 
این در حالی است که دولت سیزدهم قبلًا نیز حقوق این قشر 
از جامعه را افزایش داده بود به طوری که امسال بازنشستگان 
حداقل بگیر با افزایش چشمگیر حقوق مواجه شدند که در ۶ 

سال گذشته بیشترین حد بوده است.

کارگران در کانون توجه دولت
رویکرد توانمندسازی معیشــتی کارمندان، بازنشستگان و 
کارگران همواره از ســوی دولت ســیزدهم وجود داشته و بر 
اساس آن قدم های مهمی نیز برداشته شــده است. علاوه بر 
کارمندان و بازنشستگان، دولت سیزدهم در اقدامی بی سابقه 
بالاترین افزایش حقوق کارگران در ســه دهه گذشته را رقم 
زد. اواخر ســال گذشــته پرونده تعیین دســتمزد کارگران 
در ســال ۱۴۰۱ با توافق بین نماینــدگان جامعه کارگری و 

کارفرمایی و تعامل دولت با ۵۷.۴ درصد افزایش بسته شد.

افزایش دوباره حقوق کارمندان و بازنشستگان؛ بدون 
استقراض و تحمیل تورم

همه این اقدامات در حالی انجام شــده و می شــود که دولت 

قبل به نوعی همه مســائل اقتصادی را به برجام گره زده بود 
و به همین خاطر بــا چاپ پول و اســتقراض از بانک مرکزی 
حقوق کارکنانش را پرداخت می کرد که آثار تورمی آن هنوز 
از دامن جامعه پاک نشده اســت؛ اما دولت سیزدهم برخلاف 
گذشته از همان ماه اول تلاش کرده است که هزینه هایش را 
از راه درآمدهای پایدارتر و بدون خلق پول تأمین کند. با این 
حال درآمدهایش را نیز بدون برجــام افزایش داده و تاکنون 

استقراضی نکرده و پولی بی پشتوانه به چاپ نرسانده است.
اما در این مدت اقدامات مناســبی در حوزه سیاســت های 
پولی، نظارت بر بانک ها، اصلاح ســاختار بودجه، حذف رانت 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، افزایش رشــد اقتصادی و غیره انجام داده 
اســت. مجموع این عوامل بعلاوه کنترل بیماری کرونا و رفع 
اثرات منفی اقتصادی آن دســت به دســت هم داد تا دولت 
بتوانــد اقداماتی در جهت ترمیم حقوق و معیشــت اقشــار 

مختلفی مانند کارمندان، بازنشستگان و غیره انجام بدهد.
نکته بسیار مهمی که در افزایش حقوق ها وجود دارد که نباید 
از دیدگان جامعه و افکار عمومی پنهان بماند و آن این اســت 
که دولت ســیزدهم طوری در این زمینه عمل کرده است که 
هرگونه افزایشی واقعی اســت؛ زیرا تورم تحت کنترل است و 

این افزایش ها با افزایش تورم آب نمی شود.

سرآغاز اصلاح فرآیند معیوب افزایش حقوق
اقدام دولت سیزدهم در تصمیم گیری برای افزایش حقوق ها 
در میانه سال، پس از قطعی شدن درآمدهای پایدار، می تواند 
ســرآغاز اصلاح معایب تصمیم گیری های بودجه ای درباره 
افزایش حقوق ها باشــد. در روال مرســوم فعلی، در اواخر هر 
ســال در جریان بررســی لایحه بودجه، نمایندگان مجلس 
دربــاره افزایش حقوق ها نظــر نهایی را اتخــاذ می کنند که 
طبق تجربه تاریخی، بر اســاس خوشــایند افــکار عمومی 

بوده تا متناســب با برآوردهای دقیق از میــزان درآمدهای 
پایــدار و قطعی دولت.معمــولاً وقتی نــرخ افزایش حقوقی 
که نمایندگان مجلس تصویب می کننــد، بار مالی جدیدی 
برای دولت ایجاد می کند، دولت های گذشــته این گونه عمل 
کرده اند که با استقراض از بانک مرکزی، صندوق توسعه ملی 
یا کســر کردن از بودجه عمرانی، اعتبارات لازم برای افزایش 

حقوق ها را تامین کرده اند.
این اقدامات ســبب افزایش پایه پولی، نقدینگی و تورم شده 
عملًا تمام افزایش حقوقی که در ســال مذکور اعمال شده را 
خنثی می کند. ضمن اینکه با عدم توسعه طرح های عمرانی، 

توسعه زیرساخت های کشــور متوقف می شود و بخش اعظم 
بودجه دولت صرف افزایش حقوق ها می شود.

بنابراین واگذار کردن مســئولیت میزان افزایش حقوق ها به 
دولت و مشروط کردن آن به عدم استفاده از استقراض و تنها 
اتکا به منابع پایدار در طول ســال، قطعاً فرایند تصمیم گیری 
ســازنده تری اســت. طبق این فرآیند، مجلــس در جریان 
بررسی لایحه بودجه، حداقل افزایش حقوق را که متناسب با 
درآمدهای قطعی دولت در سال بعد است، تصویب کند اما به 
دولت اجازه دهد تا این رقــم را در صورت افزایش درآمدهای 

پایدار و غیرتورمی تا سقف معینی افزایش دهد.

لزوم رصد حساب های درآمدی افراد برای درآمدهای مالیاتی

 چرا طلا، ارز و بیت کوین معاف از مالیات است؟
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 دولت هزینه کرد مالیات را شفاف کند

وط افزایش درآمـدهای مالیاتی شر
سمیه رســولی   عضو اتاق تهران ضمن تشریح 
نحوه افزایش درآمدهــای مالیاتی گفت: تا زمانی 
کــه مالیــات پرداختــی بخش خصوصی صرف 
هزینه های اداری و جاری بخش دولتی می شود، 
نمی توان انتظار داشت، پرداخت مالیات افزایش 

یابد.
مهراد عباد در مــورد چگونگی افزایش درآمدهای 
مالیاتی، اظهار کرد: چندی پیش، رئیس ســازمان 
امور مالیاتی اعلام کرد که ســهم مالیات در بودجه 
دولت افزایش خواهــد یافت و راهکار ارائه شــده 
برای دریافــت مالیات بیشــتر را اصــلاح قانون 
مالیات های مستقیم ســال ۹۴ و جرم انگاری فرار 
مالیاتی بیان کــرد. ظاهراً قصد بر این اســت که با 
اعمال قدرت در سه بخش شامل »عدم ثبت نام به 
عنوان مودی مالیاتــی«، »کتمان درآمد« و »ثبت 
هزینه های غیر واقعی« مالیات بیشــتری دریافت 
شــود.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
افزود: هم چنین اعلام شده سازمان امور مالیاتی در 
سه حوزه فرار مالیاتی، فساد اداری و ضعف فرهنگ 
مالیاتی توفیقات قابل ملاحظه ای داشته است. اما 
از دید یک مؤدی مالیاتی از فســاد اداری در روند 
اخذ مالیات کاسته نشده و تنها با تغییر کارشناس 
ممیز، فساد از یک میز به میز دیگر منتقل و ترویج 
فرهنگ دریافت مالیات به وســیله توافق با مؤدی 

در بین ممیزان گسترده تر شده است.

بخشی از مشکل مالیات، مشکل
 فرهنگی است

وی ادامــه داد: در خصوص فرهنــگ مالیاتی نیز 
تغییر چشــمگیری در چند دهه اخیر رخ نداده و 
شــاهد افت فرهنگ در این حوزه نیز بوده ایم؛ به 
ترتیبی که به اذعان رئیس ســازمان امور مالیاتی 
بیش از هفت هزار شــرکت به صورت غیررسمی 
فعالیت می کنند و شاید بتوان گفت خیل عظیمی 
از شرکت ها دو دفتره هســتند و امکان یا ترجیح 
تبدیل شدن به یک دفتر برای آنان امری عاقلانه 
قلمداد نمی شود.عباد گفت: بدون تردید بخشی 
از مشکل مالیات مشــکل فرهنگی است؛ فرهنگ 
پرداخت مالیات، فرهنگ مالیات ســتانی و نحوه 
هزینه کرد مالیات، ســه حوزه ای است که باید به 

صورت یکسان بهینه و اصلاح شوند.
وی افزود: در خصوص فرهنــگ پرداخت مالیات 
کارهــای بنیادین بســیاری باید انجــام گیرد تا 
مردم با رغبت، حاضر به پرداخت مالیات شــوند؛ 
به نحوی که وقتی باور داشــته باشند که مالیات 
پرداختی صرف پیشرفت کشــور و بهبود محیط 
کسب وکارشان می شــود، آنگاه حاضرند با جان و 

دل مالیات بپردازند.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اضافه 

کرد: تصور تعداد زیــادی از کارآفرینان جوان این 
اســت که تا جای ممکن باید از پرداخت مالیات 
دوری کنند و به همین دلیل، تعداد شرکت هایی 
که به صورت رســمی فعالیت نمی کنند بســیار 
اســت و شــرکت ها و فعالان اقتصادی تا زمانی 
که مجبور نباشــند، کد اقتصادی خــود را فعال 
نمی کنند و اگر هم فعال کنند، تعداد زیادی از آنها 
باور دارند که باید تمــام حقیقت را به اداره مالیات 
نگفت تــا مالیات کمتــری پرداخــت. حتی اگر 
مجبور باشــند معادل مالیات تعیین شده، برای 

پرداخت هزینه های جانبی، هزینه کنند.
وی با بیان اینکه بســیاری از ایــن جوانان البته 
دست آخر متحمل زیان می شــوند، اظهار کرد: 
باور بسیاری از آنها این اســت که مالیات در جای 
درست هزینه نمی شــود و لذا از پرداخت مالیات 
امتناع می کنند. بنابرایــن جهت اصلاح این رویه 
نیاز به کاری کارشناســانه در طــی مدت زمان 
طولانی وجود دارد و حتی لازم اســت در ســطح 
مدارس فرهنگ مالیاتی ترویج شــود. اما در عین 
حال، اصلاح نحوه هزینه کرد مالیات نیز باید مورد 
پیگیری قرار گیرد تا زمانــی که مالیات پرداختی 
بخش خصوصی صرف هزینه های اداری و جاری 
بخش دولتی می شــود، نمی توان انتظار داشت، 

پرداخت مالیات افزایش یابد.
عباد تصریح کــرد: طبــق قوانین بالادســتی، 
مالیات باید صرف تأمین رفــاه و خدمات عمومی 
شــود؛ به طور مثال صرف سیســتم آموزشــی، 
حمل ونقل عمومی، مدیریت انرژی و فاضلاب و.. 
شــود. این در حالی است که ســطح این خدمات 
نه تنها ارتقا نیافته که شــاهد تنــزل کیفیت این 
خدمات نیــز هســتیم.وی تاکید کــرد: تجربه 
اعمال سیاست های مالی ســخت گیرانه در سایر 
اقتصادها نشان می دهد گاهی فشار برای دریافت 

مالیات بیشــتر، باعث تخریب بازار و رکود بیشتر 
آن می شــود و حتی می تواند منجر به ناکارآمدی 

اقتصاد شود.
عباد افــزود: علاوه بر آن در علــم اقتصاد منحنی 
به نام لافر وجود دارد کــه بیانگر ارتباط میان نرخ 
مالیات و درآمد حاصل از مالیات دولت اســت؛ از 
ایــن رو، توجه دولت مردان را بــر این اصل علمی 
جلب می کنم که الزامــاً با افزایش نــرخ مالیات 
نباید توقع افزایش درآمد مالیاتی را داشته باشند. 
حتی شــاید به دلیل عدم وجود اعتماد متقابل و 
تضعیف سرمایه اجتماعی در ایران، ممکن است 
هدف دولت در افزایش درآمدهای مالیاتی تحقق 

نیافته و این درآمدها حتی کاهش پیدا کند.
وی تاکید کرد: اگر اصلاحات اقتصادی کشورهای 
در حال توســعه کشــورهای همســایه را مورد 
بررســی قرار دهیم، درمی یابیم وقتی هزینه کرد 
مالیات دریافتی در حوزه سرمایه گذاری عمومی 
)ســرمایه گذاری جهت افزایش رفاه عموم مردم( 
انجــام گرفته، اعتماد بخــش خصوصی به دولت 
افزایش یافته و در ادامه افزایــش درآمد مالیاتی 
نیز محقق شده و آنجاست که می توان کل بودجه 

دولت را از مالیات تأمین کرد.
عباد اظهار کرد: پیشنهاد دیگر اصلاح روش های 
تشــخیص مالیاتی و عدم اعمال ســلیقه و عدم 
اجبار به توافق، در کنــار اعتماد به اظهارنامه های 
مالیاتی اســت. این بخش می تواند قدم نخســت 
جلب اعتماد به بخش خصوصی باشــد؛ حتی اگر 
در کوتاه مدت موجب کاهش درآمدهای مالیاتی 
شــود اما در بلندمدت و با در نظر گرفتن ضرایب 
شفاف و پایین مالیاتی، زمینه گسترش پایه های 
مالیاتی و ترغیب هفت هزار شــرکت غیررسمی 
به ارائه اظهارنامه رســمی فراهم می شود و باعث 

افزایش درآمد مالیات خواهد شد.

سخنگوی سازمان اموال تملیکی تشریح کرد

وی خارجی جزئیات مزایده ۱۰۶۲ خودر
چهار شنبه     6 مهر 1401     سال هفتم     شماره 1153      8 صفحه     3000 تومان
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پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

 تامین ۱۰۰ هزار میلیارد از بورس کالا

اعلام جـزئیات حمایت 
غیرتورمی از تولید

ستاد هماهنگی اقتصادی به ریاست آیت الله رییسی مصوب کرد

واحد رصد تورم تشکیل می شود

وزیر نفت:
تحریم ها علیه ایران، امنیت انرژی جهان 

را به خطر انداخته است

رییس سازمان توسعه تجارت مطرح کرد

 شریک جدید تجاری ایران
 از شرق آسیا می آید
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فراخوان مناقصه 

شرکت آب منطقه ای استان کردستان

شرکت آب منطقه ای کردستان در نظر دارد با رعایت قانون برگزاری مناقصات و آئين نامه اجرائی آن، مناقصه عمليات پاکساز ی، 
تسهيل هدایت جریان و بازگشایی رودخانه های استان کردستان به شماره فراخوان 2001001163000020 با جزئيات مندرج 

در اسناد ارزیابی با بهره گيری از سامانه تدارکات الکترونيکی دولت)ستاد( برگزار نماید.
 مرحلــه برگــزاری دریافــت اســناد ارزیابی کيفــی، از طریق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونيکــی دولت)ســتاد( به آدرس
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور 

و دریافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار فراخوان در سامانه 1401/7/2 می باشد.

1 – نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب منطقه ای کردستان– سنندج –بلوار پاسداران – خيابان انتظام- شرکت آب 
منطقه ای کردستان- کدپستی 6616943341– تلفن: 51-33622949 – 087 و دورنگار : 33622947.

2– روش تأمین مالی پروژه: از محل اعتبارات طرح های عمرانی ) نقدی، اوراق مشارکت، اسناد خزانه، و یا ترکيبی از موارد مذکور(
3 – محل اجرای پروژه: استان کردستان

4– شرایط شرکت کنندگان: بایستي دارای حداقل “پایه 5 رشته آب “دارای ظرفيت آزاد باشند.
5 –مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی از سایت: از مورخ 1401/7/2 تا ساعت 10:00 مورخ 1401/7/7

6- مهلت ارسال پیشنهادها: ساعت 10:00 مورخ 1401/7/17
7- زمانی بازگشایی پاکتها: ساعت10:15 مورخ 1401/7/17

ضمناً برگزاری فرآیند مناقصه صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت می باشد و کليه مراحل فرآیند مذکور در بستر 
ســامانه امکان پذیر است. و پيشــنهادات خارج از سامانه بررسی نخواهد شد. اطلاعات تماس ســامانه ستاد جهت انجام مراحل 

عضویت در سامانه: مرکز تماس: 02141934 – دفتر ثبت نام:88969737و85193768

جهت عملیات پاکساز ی، تسهیل هدایت جریان و بازگشایی رودخانه های استان کردستانشرکت آب منطقه ای کردستان

فراخوان ارزیابی کیفی
مطالعات جامع حمل و نقل و ترافیک شهرشهریار

شــهرداري شهریار در نظر دارد به استناد درخواست شماره 1573 
مورخ 1400/12/28  شــورای اســلامی شهر شــهریار و درخواست 
شــماره 8721 مورخ 1401/03/31 معاونــت حمل و نقل و ترافيک  
درخصوص مناقصه عمومی )فراخوان ارزیابی کيفی مطالعات جامع حمل 
و نقل و ترافيک شهرشــهریار( با اعتبار  35/000/000/000 ریال 
با شــماره فراخوان 2001093897000076  درســامانه نسبت به 
انتخــاب پيمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضيان واجد شــرایط دعوت 
بعمل مــی آید جهت دریافت اســناد مناقصه به شــرح ذیل تا ارائه 
پيشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 
  www.setadiran.ir تدارک الکترونيکی دولت )ســتاد( به آدرس

مراجعه نمایند.
1( ســایر اطلاعات و جزئيات مربوط به واگذاري در اســناد مناقصه 

درج گردیده است.
2( شهرداري در رد یا قبول پيشنهادات مختار است. 

3(   هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
4(   شــرکت کنندگان خواستار شــرکت در مناقصه می بایست رزومه 
کاری خود را مطابق فرمهای درج شده در سامانه مربوط به حوزه ترافيکی 

یکی از شهرداریها یا ادارات دولتی را ارسال نمایند. 
5(   مهلت دریافت اســناد مناقصه از تاریــخ 1401/07/06 تا تاریخ 
1401/07/16 ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونيکی دولت.

6(   مهلت ارائه پيشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/07/30 در 
سامانه تدارکات الکترونيکی دولت.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/07/06
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/07/14

 نوبت اول

محمدصادق کولی وند -شهردار شهریار

در نامه ای به معاون اول رییس جمهور

 رییس سازمان بـورس
ولی بازار  وند نز  ۸ عامل ر
سهام را اعلام کرد

وزیر نفت گفت: تحریم های یکجانبه و ظالمانه وضع شده علیه ایران به عنوان دارنده 
رتبه نخســت مجموع ذخایر نفــت و گاز و تولیدکننده مهم انــرژی جهان، امنیت 

انرژی جهان و منطقه را به خطر انداخته است.

 نوبت دوم
صادرات

محمدصادق قناد زاده گفــت: در ۶ ماه ابتدایی 
سال ۱۴۰۱، ارزش صادرات ایران به قاره آفریقا 
۵۰ درصد و حجم آن بیش از ۲۵ درصد رشــد 
داشته که نشان دهنده رشد تجارت با این قاره 
است. محمدصادق قناد زاده مدیرکل آفریقای 
ســازمان توســعه تجارت در ارتباط تلفنی با 
رادیو گفتگو در خصوص حجــم تجارت ایران 
با کشــورهای آفریقایی گفت: در ۶ ماه ابتدایی 
امســال معادل کل صادرات ســال گذشــته 

تجارت با کشورهای آفریقایی داشته ایم.
وی در پاسخ به این پرســش که این رشد ناشی 
از تورم قیمــت ارز بوده یا رشــد واقعی تجاری 
محســوب می شــود؟، ادامــه داد: در خصوص 
مقایسه آمارهای سالانه مبحث تورم نیز دخیل 

بوده، اما بهتر است اینگونه بگوییم در این ۶ ماه 
ارزش صادرات مــا ۵۰ درصد و حجم آن بیش از 
۲۵ درصد بیشتر شــده که هر دو نشان دهنده 
رشــد تجارت ایران بــا آفریقا اســت.مدیرکل 
آفریقای ســازمان توســعه تجارت در خصوص 
نقش دیپلماسی اقتصادی فعال دولت سیزدهم 
در این رشــد تاکید کرد: قطعاً در رشد تجارت 
میان کشــورها، این دیپلماسی اقتصادی است 
که حرف اول را می زند. در دولت ســیزدهم هم 
روی تنوع بازارهای صادراتی برنامه ریزی شــد، 
درحالیکه در گذشــته در خصوص بازار آفریقا 
برنامه مشخصی نداشــتیم و از آن غافل بودیم.
وی همچنین به فعال شــدن کمیســیون های 
مشترک میان ایران و سایر کشورها اظهار کرد: 

برخی از این کمیسیوها برای یک دهه غیرفعال 
بود که در دوره جدید، این کمیســیون ها فعال 
شده است که برای ریل گذاری مناسبات تجاری 
اهمیت دارد.قنادزاده به نقش رایزنان بازرگانی 
و اقتصادی در این رشد اشــاره کرد و افزود: در 
دولت های گذشــته، در هیچ کدام از کشورهای 
آفریقایی رایزن نداشتیم که اکنون ۲ رایزن برای 
حضــور در آفریقا انتخاب شــده اند که به زودی 
تعداد آن ها افزایش پیدا می کند.وی در خصوص 
راه اندازی مراکز تجاری نیز خاطرنشــان کرد: 
در این برنامه بخش خصوصی به عنوان ســفیر 
اقتصادی ایران در کشــورهای دیگر مســتقر 
می شود و ما در برنامه ریزی خود تا پایان امسال 

این مراکز را به ۱۰ عدد می رسانیم.

افزایش ۵۰ درصدی صادرات ایران به آفریقا

وزیـر صمت:

وی کالاها  ثبت کد رهگیری ر
 قدمی موثر برای مبارزه 
با قاچاق است
وزیر صنعت، معدن و تجارت از تلاش برای پیگیری و ثبت کد رهگیری بر روی کالاها 
به منظور مباره با قاچاق خبر داد و گفت: تولید خودروی ناقص به صفر رسیده است



رئیس جمهور در صحن مجلس:

حضور مردم در صحنه دشمن را ناکام گذاشت

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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دانشگاه ها و مدارس را با میراث فرهنگی کشور 
آشتی دهیم

سعید شفیعا  گفته می شــود که یکی از کارکردهای قابل استفاده از 
میراث فرهنگی و طبیعی، ایجاد انسجام اجتماعی و تقویت وحدت ملی 
است. اما آیا در این چند دهه از این کارکرد به نحو صحیح استفاده کرده 

ایم؟ بدون شک می توان گفت، خیر. 
مرور ساده ای به دروس دانشــگاهی و مدارس نشان می دهد که تاریخ 
به عنوان درسی حفظی و حافظه ای دســت و پاگیر دانشجویان و دانش 
آموزان شده اســت و نتیجه آن به جای پندآوری و تفکر آفرینی، نمره 

آوردن و دور ریخته شدن است.
چرا درسی که می تواند موجب غرور آفرینی و در عین حال اندرز گرفتن 
باشــد، تبدیل به اســترس و اتلاف وقت شده است؟ اساســاً چه فرقی 
می کند که فلان حاکم و والی چند سال زیست و چند جنگ انجام داد تا 

جایگاه آن در زندگی ما تبیین نشده باشد؟ 
میراث فرهنگی به عنوان نمــود عینی، ذهنــی و عینی_ذهنی تاریخ 
بایستی بالاترین ســطح تماس با دانش آموزان و دانشجویان را داشته 

باشد و کتاب درس آنها باشد.
هر چند برای این کتاب شــدن نیازمند دفترچــه راهنما و هدایتگری 
اســت. کلاس های تاریخ بایســتی به صورت کارگاهی برگزار شــود و 
فرصت روایت گری مســتقیم تاریخ در دل بقایای آن فراهم شود. لزوم 
این موضــوع را زمانی بهتر حــس می کنیم که دانش آمــوزان جایگاه 
دوره های تاریخی و سلسله های گذشــته را در زندگی امروز خود اصلًا 
درک نکرده اند. چگونه از آنها انتظار می رود که نســبت به حال و آینده 

خود شناخت صحیحی داشته باشند؟
توصیه قرآن کریم به ســیر کــردن در زمین و نظر کــردن به عاقبت 
پیشینیان را بایستی سرلوحه آموزش تاریخی و فرهنگی کشور قرار داد. 
ســیر کردن با نظر کردن کنار هم معنــا دارد و در همراهی با هم تحول 

آفرینی می کند. 
اساساً نظر کردن بدون ســیرکردن کار ساده ای نیست. چند درصد 
از دانش آموزان و دانشــجویان کشــور موزه ملی ایران را دیده اند؟ 
چند درصد آنها بناهای ثبت ملی و جهانی کشــور را می شناســند؟ 
چه میزان از داســتان ها و دلایل اهمیــت این بناهــا و آثار اطلاع 

دارند؟
آموزش صحیح تاریخ و فرهنگ کشــور در تماس و حس واقعی بقایای 
تاریخ و فرهنگی ممکن می شــود و کشــور ایران بــا دارا بودن میراث 
فرهنگی و تاریخی سرشار و پر معنا نیازمند روایت شدن و قرائت است. 
لازم است تا با یک تیر دو نشان زده شــود. هم دروس آموزشی از جنبه 
خسته کننده و کسالت بار خارج شــود و هم انسجام اجتماعی و وحدت 
ملی به واســطه آموزش صحیح و کاربردی به صورت ریشــه ای تقویت 

شود.
البته که مراجعه تنهــا به موزه ها و بناهای تاریخــی راه نجات دروس و 
دانش آموزان کشور نیســت. حضور متخصص تاریخ، فرهنگ و باستان 
شناس آگاه و تفسیرگر برای انتقال صحیح و مناسب مفاهیم به بازدید 
کنندگان و شکل دهی سوال در ذهن دانش آموزان و دانشجویان مسیر 

صحیح این رویکرد تحول آفرین آموزشی است.

وزیـر اقتصاد خبر داد
راه اندازی مسیر گمرکی ویژه برای شرکت های 

دانش بنیان
وزیر اقتصاد گفت: ما به دنبال مســیر تخصصی هستیم تا شرکت های 
دانش بنیان از گمرک تخصصی خودشــان، کالاهای مورد نیازشان را 

ترخیص کنند.
 سید احســان خاندوزی در حاشــیه بازدید از آخرین روز سیزدهمین 
نمایشگاه نانو در جمع خبرنگاران گفت: علاوه بر تولید محتوای علمی 
و پژوهشــی در عرصه نانو، تولید فناوری طی این ۲۰ سال اخیر افتخار 
افرین بوده است. این امر به دلیل توجه ویژه مقام معظم رهبری به حوزه 
اقتصاد دانش بنیان بوده که ما در زمینه دانــش و فناوری در رتبه های 

درخشان دنیا قرار گرفته ایم.

وزیر اقتصاد خاطر نشــان کرد: اما اکنون ما با آنچه که در عرصه صنعت، 
بازار و اقتصاد دانش بنیان و ســهم اقتصاد دانش بنیان در ایران شایسته 
اســت، فاصله داریم و نخبگان برای آنکه بتوانند زمینه شکوفایی کشور 

را فراهم کنند، مسیر درازی را پیش رو دارند.
خاندوزی با تاکید بــر اینکه وظیفه مــا در این وزارتخانــه حمایت از 
دانش بنیان ها اســت، گفــت: اما ضروری اســت گــردش اقتصادی 
شــرکت های این حوزه از طریق بالا بردن تقاضا بــرای محصولات نانو، 
توســعه یابند؛ در این راستا نیز لازم اســت که زمینه خرید محصولات 
تولید داخل بــرای بخش های دولتی و دســتگاه های اجرایی به عنوان 

یک بازار بزرگ فراهم شود.
وی افــزود: تامین مالــی شــرکت های دانش بنیان یکــی از اقدامات 
وزارت اقتصاد است که در این زمینه توافقات بســیار خوبی با معاونت 
علمی وفناوری ریاست جمهوری در ســال اقتصاد دانش بنیان صورت 
گرفته اســت؛ یکی از این حمایت ها مربوط به تصویب تامین مالی ۴۰ 

هزار میلیارد تومانی است.
 بر اساس این مصوبه مقرر شــد که بانک های کشور اضافه بر تسهیلاتی 
که سال های گذشته به شرکت های دانش بنیان اعطا می کردند، به این 

شرکت ها تسهیلات پرداخت کنند.
خانــدوزی با بیــان اینکه این تســهیلات برای ســرمایه گذاری 
و مشــارکت در تامین مالــی این شــرکت ها اســت، گفت: این 
تسهیلات برای اولین بار اســت که به صورت مجوزهای مشارکت 
بانک هــای دولتی در یکــی از بخش های اقتصادی شــکل گرفته 

است.
وزیر اقتصاد با اشاره به چالش های شــرکت های دانش بنیان در زمینه 
واردات برخی از مواد اولیه گفت: بنا داریم مســیر ویژه و ســبز گمرکی 
برای شــرکت های دانش بنیان ایجاد کنیم که مجمــوع این اقدامات 
منجر به رونــق گرفتن و اقتصاد دانش بنیان خواهد شــد. این مســیر 
تاکنون فعال بوده، به گونه ای که ۵۰۰ شرکت تولیدی از مزایای مسیر 
ســبز گمرکات بهره مند شــده بودند و از این تعداد تنهــا ۱۰ درصد از 

شرکت ها  دانش بنیان هستند.
خاندوزی افزود: ما به دنبال مســیر تخصصی هستیم تا شرکت های 
دانش بنیــان از گمرک تخصصی خودشــان که با اســتانداردهای 
خاصی کالاها شناسایی و پذیرش می شــوند، با حفظ تکریم فعالان 
حوزه های دانش بنیان، کالاهــا را از گمرکات ترخیــص کنند؛ در 
واقع برای این شــرکت ها گمرک های تخصصــی راه اندازی خواهد 

شد.

یادداشت

تریبون

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: فرمایشات روز 
گذشته رهبری هوشــمندانه بود و ایشان یک بار دیگر 

مرزبندی بین مردم و آشوبگران را مشخص فرمودند.
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی 
مجلس شورای اســلامی اظهار داشت: در ابتدا خدمت 
رئیس جمهور و همراهان وی خیر مقدم عرض می کنم 

که امروز برای دفاع از وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در مجلس شورای اسلامی حضور یافتند.

وی بیان کرد: همچنین فرا رســیدن سالروز شهادت 
یازدهمین اختــر تابناک امامت و ولایت، امام حســن 
عســگری )ع( را تســلیت و تعزیت عــرض می کنم. 
همچنین پیشــاپیش آغاز امامت حضــرت ولی عصر 

)عج( به آحاد مســلمانان و شیعیان آن حضرت و عموم 
حقیقــت طلبان و عدالــت جویان در سراســر جهان 
تبریک می گویم.رئیس مجلس شــورای اســلامی با 
اشاره به فرمایشات روز گذشته مقام معظم رهبری در 
مراسم پایان دوره دانشــجویان دانشگاه افسری گفت: 
بیانات رهبر معظم انقلاب در این شــرایط حســاس 

بسیار روشنگرانه، حکیمانه، هوشمندانه و دقیق بود و 
ایشــان یک بار دیگر مرزبندی میان مردم و آشوبگران 
را مشــخص فرمودند.قالیباف تاکید کرد: وظیفه همه 
ما مشــخص شــد و مقام معظم رهبری مسیر درست 
را برای همــه علاقه منــدان ایران و انقلاب اســلامی 

مشخص کردند و تکلیف همه ما مشخص است.

مجلس

رئیس مجلس:رهبر انقلاب مرزبندی بین مردم و آشوبگران را مشخص کردند

طیبه بیات  رئیس جمهور بــا بیان اینکه 
کشور مسیر پیشرفت را طی می کند گفت: 
حضــور مــردم در صحنه دشــمن را ناکام 

گذاشت.
 حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی 
رئیس جمهور با حضــور در صحن مجلس 
شــورای اســلامی به منظور دفــاع از وزیر 
پیشــنهادی تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
ضمــن شــکرگزاری از درگاه الهــی برای 
داشتن مردم بســیار با بصیر، زمان شناس و 
دشمن شــناس، گفت: حقیقتاً مردم جلوه 
دیگری از بصیرت، زمان شناســی و دشمن 
شناســی خود را نشــان دادند و دشمنان را 
در این فتنه ناکام گذاشــتند. باید شکرگزار 
باشیم که هدایت های امام و رهبری معظم 
انقلاب اســلامی همواره مورد توجه مردم 
اســت. حضــور میلیونی مــردم در صحنه 

حقیقتاً دشمن را ناکام گذاشت.
وی با اشــاره به هدایت های حکیمانه رهبر 
انقلاب در روز گذشته، افزود: حقیقتاً تحلیل 
جامع ایشان نسبت به حوادث اخیر و دلیل 
این فتنه ها علیه کشــور و انقلاب اســلامی 
برای همــه انســان های فهیــم و صاحب 

بصیرت قابل درک و استفاده بود.
رئیس جمهــور تاکید کرد: تحلیل ایشــان 
نسبت به شرایط و اینکه چرا دشمن، آمریکا 
و رژیم صهیونیستی علیه کشور و انقلاب ما 
توطئه و بلوا می کنند این بود که کشــور ما 
در حال پیشرفت است و دشمن نمی خواهد 
ایران پیشرفت داشــته باشد. نکته محوری 
مقام معظم رهبری این مســأله بود و ایشان 

به آن اشاره داشتند.

عادلانه و عزتمندانه برای رفع 
تحریم ها تلاش می کنیم

رئیسی با تاکید بر اینکه دلیل خشم دشمن 
از ملت ما این اســت که می بیند کشــور در 
حال طی کردن مســیر پیشــرفت اســت، 
گفت: کشــور ما به تمام تحریم هــا و موانع 
ایجاد شده از سوی دشــمن بی توجه است. 
ما به صورت عادلانــه و عزتمندانه برای رفع 
تحریم ها هم تلاش می کنیــم، اما همزمان 
برای خنثــی کــردن تحریم هــم تلاش 

می شود.
وی اضافه کرد: دشمن رسماً اعلام و اعتراف 
می کنــد فشــارهای حداکثری به شــکل 
مفتضحانه ای شکســت خورده و تحریم ها 
علیه ملت ایران کارســاز نبوده اســت. این 
جــای شــکرگزاری دارد.رئیس جمهور با 
بیان اینکه دشــمن نســبت به پیشرفت ها 
خشمگین اســت، تصریح کرد: دشمن می 
بیند در شــرایطی که برخــی از ایالت های 
آمریکا یــا بعضی از کشــورهای اروپایی در 
وضعیت قرمز به ســر می برند، به الحمدالله 
وضعیت ایران در کرونا به نحوی اســت که 
روزهایی را بدون فوتی گذارنده و شــرایط 
ابتلاء و فوت در کشور ما کاملًا متفاوت شده 

و به حداقل ممکن رسیده است.

دشمن می خواهد همه زندگی و آب 
خوردن مان را به برجام گره بزند

رئیســی بیان کرد: دشــمن این موفقیت 
را می بیند که ۶ شــرکت ایرانــی که چهار 
شرکت آن مستقل و دو شرکت با همکاری 
کشــورهای دیگر موفق به تولید واکســن 
شــدند و ما امروز به جای واردکننده بودن، 
صادر کننده هســتیم. دشمن می خواست 
همه زندگی مــا و حتی آب خــوردن ما به 
برجام، قرارداد و مســأله تحریم بند شــود، 
اما امروز می بیند علــی رغم کمبود نزولات 
آسمانی در مناطق مختلف کشور در جهت 

مدیریت آب تلاش شده است.
وی افــزود: وضعیــت طرح هایــی مانند 
خوزســتان ظرف چند ماه به دست جوانان 
برومند و مسئولان به نحوی تغییر پیدا کرده 
است که امروز استان خوزستان شاهد حل 

مشکلات آب خود است.
رئیس جمهــور با اشــاره بــه وضعیت آب 
همدان، خاطرنشــان کــرد: وضعیت آب 
همدان طرح ۱۷ ســاله بود که در این چند 
روز دارد بــه بهره برداری می رســد. آب در 
کردســتان و ســنندج نیز ظرف ماه آینده 
که سال ها مردم کردستان چشم انتظار آن 

بودند در حال حل شدن است.
رئیســی افزود: در ابتدای آغاز به کار دولت 
قطعی برق مــردم را رنج مــی داد، اما امروز 
شرایط به گونه ای شده اســت که علاوه بر 

آغاز بــه کار نیروگاه های مورد نیاز کشــور، 
تولیــد ۳۵ هزار مــگاوات برق مــورد نیاز، 
برنامه ریزی و آغاز شــده و ۶ هزار مگاوات به 
شبکه برق افزوده شــده و وضعیت امروز به 
گونه ای است که قطع برق خانگی نداشتیم 

تا کار بدون مشکل دنبال شود.
وی تصریح کرد: می بینند که وضعیت گاز به 
چه شکل اســت و فقط چند درصد از کشور 
مانده که به گاز اتصال پیدا کند و این شــبکه 
سراسری که در کمتر نقطه ای در دنیا به این 
شــکل وجود دارد، بتواند به مــردم خدمت 
رســانی کند.رئیس جمهــور اضافــه کرد: 
می بینند وضعیت کشــاورزی در زمان آغاز 
به کار دولت منفــی ۸/۵ بــود و امروز طبق 
آمار سیر مثبت وضعیت کشاورزی را شاهد 
هســتیم، یعنی وضعیت رشــد کشاورزی 
ما رو به مثبت شدن اســت. وضعیت صنایع 
امروز به ۵ درصد رســیده اســت. ماشــین 
آلات کشاورزی و تجهیزات دارای رشد ۲/۶ 
هستند و می بینند که در حوزه صنایع و تولید 
در کشور شــرایط ما در حال تغییر است. بله 
در حوزه کشاورزی، صنایع و تولید مشکلات 
داریم اما اراده بخش هــای مختلف در دولت 

و همکاری دولت و مجلس را هم می بینند.

دولت و مجلس گره ها را باز می کنند
رئیسی با تاکید بر اینکه دشمنان همکاری 
دولت و مجلس و اینکه امــروز دارند گره ها 
را بــاز می کنند، می بیننــد گفت: وضعیت 
پرداخت حقوق، دستمزد و یارانه در دولت 
با بیش از یکسال که از کار دولت می گذرد، 

یک روز با تأخیر مواجه نشده است.
وی با اشــاره به اقدامات دولت سیزدهم در 
زمینه رتبه بنــدی معلمان، خاطرنشــان 
کرد: موضــوع رتبه بندی معلمــان که ۱۱ 
ســال چشــم انتظار آن بودند با همکاری 
دولت و مجلس انجام شد. همکاری مجلس 
و دولت در زمینه بازنشســتگان کاری کرد 
که دغدغه بازنشستگان برطرف شود. اینها 
کارهایی بود که می خواســتند به واســطه 
آن مشــکلات ایجاد کنند اما بــا همکاری 

مشکلات مربوط به آن حل شد.
رئیس جمهور اضافه کرد: در مسأله اقتصاد 
که همه کارشناســان روی آن نظر داشتند 
و آن حــل مســأله دو نرخی بــودن دلار و 
پرداخت عادلانــه یارانه ها بــود که گرچه 
حدود دو مــاه وضعیت تورمــی ایجاد کرد 
اما با همکاری نزدیــک دولت و مجلس این 
موضوع دنبال شــد و این اصلاح اقتصادی 
ضروری در کشــور رقم خورد. باید از مردم 
برای همکاری و همراهی و تحمل سختی ها 

برای انجام آن تشکر کرد.
رئیسی گفت: ســرمایه گذاری های داخلی 
در پیــش اســت و بانک ها به جــای آنکه 
پولشــان به ســمت فعالیت های اقتصادی 
غیر مولد برود، به ســمت پروژه های بزرگ 
هدایت می شــود و برنامه ریزی شده است 
شرکت های بزرگ اقتصادی در جهت انجام 
ســرمایه گذاری های بــزرگ و پروژه های 
ضروری کشور مانند توسعه میادین نفتی و 
گازی در کشــور به میدان بیایند تا سرمایه 

هایشان به سمت تولید هدایت شود.

روابط تجاری با برخی کشورهای 
به 5 تا ۶ برابر افزایش یافت

وی با اشــاره به اقدامات مؤثری دولت برای 
حضور در منطقــه، تصریح کرد: عضویت در 

ســازمان همکاری های شــانگهای و دیگر 
مجامع ما را به اقتصــاد و زیربناهای اقتصاد 
آسیا و کشــورهای دیگر متصل کرده است. 
روابط تجاری ما با بعضی از کشــورها ۵ تا ۶ 

برابر در این یکسال افزایش پیدا کرده است.
رئیس جمهــور عنوان کرد: دشــمن تصور 
می کرد می تواند بــا تهدید ما را منزوی کند 
اما دید ما به هیچ عنوان منزوی نمی شــویم 
و ارتبــاط ما با کشــورهای دنیــا، کارهای 
اقتصادی و تولید در کشــور دارد ارتقا پیدا 
می کند.رئیســی با بیان اینکه دشمن وقتی 
از همه اقدامات خــود برای منزوی کردن ما 
ناامید می شــود، به دنبال فتنه، توطئه و بلوا 
می افتد، گفت: آنچه کــه رهبری فرمودند 
اراده همه بخش ها است. شرکت های دانش 
بنیان کارهای بســیار خوبی انجام دادند و 
در حال طراحی کارهای بسیاری هستند و 
نتیجه این می شــود که دشمن بهانه گیری 
کند و بخواهــد با آن بهانه ها در کشــور بلوا 
کند.وی با تاکید بر اینکه ما در کشور وحدت 
و انســجام ملی را ضروری می دانیم، اظهار 
داشــت: رهبری این ضــرورت را از دولت و 
همه مســئولان و مردم خواستند. وحدت و 
انسجام ملی یک ضرورت انکار ناپذیر است 

و دشمن را ناامید می کند.
رئیس جمهور بیان کــرد: فضای کار، تلاش 
و امیــدوار کردن مــردم دشــمن را ناامید 
می کند. هــر کس در هر کجا کــه قرار دارد 
با فعل خــود، تلاش های خود، ســخنان و 
قلم خود مردم را امیدوار کنــد حتماً بداند 
در جهت راهبرد جمهوری اسلامی حرکت 
می کند و هر که با بیان و قلــم خود مردم را 
مأیوس کند حتماً بدانــد در جهت راهبرد 
دشــمن است.رئیســی با بیان اینکه امروز 
شناخت دشــمن و فتنه های آن برای همه 
ما ضروری است، تاکید کرد: امروز می بینیم 
ملت شریف ما با شــناختی که دارند خوب 
موضع می گیرند و زمان شناسانه در میدان 

حضور پیدا می کنند.

برنامه هفتم توسعه به زودی تقدیم 
مجلس می شود

وی اضافــه کرد: همــکاری ما بــا مجلس 
شورای اســلامی و کارهای بسیاری که در 
پیش داریم از مسائلی اســت که مردم از ما 
انتظار دارند و شــامل مواردی مانند برنامه 
هفتم توســعه می شــود که حتماً در زمان 
نزدیک تقدیم مجلس خواهد شد تا با کاری 
که در دولت انجام می شــود بتواند در زمان 
مناســب تصویب شــود و بتواند در اختیار 

تمام دستگاه های دولت برای قرار گیرد.
رئیس جمهور با اشــاره به اقدام دولت برای 
تدویــن و تنظیــم بودجــه ۱۴۰۲، گفت: 
بودجــه ۱۴۰۲ را هــم داریم و ان شــاءالله 
ظرف زمان قانونی تقدیــم مجلس خواهد 
شد. امروز خدا را شکر عزیزان ما در مجلس 
و همــکاران مــا در دولت به ایــن ضرورت 
اجتناب ناپذیر واقف هستند که همکاری در 
همه بخش ها و همه نهادها و قوا در کشــور 
می تواند ملت را امیدوار و دشــمن را نا امید 
کند.رئیسی تصریح کرد: مصمم هستیم که 
متن کار ما خدمت گذاری بــه مردم و گره 
گشــایی از کار آنها و رسیدن به همه مناطق 
باشــد و به هیچ عنوان گرفتار حاشــیه ها 
نشــویم. حاشــیه ها ما را از کار می اندازد. 
متن کار این است و ان شاءالله همواره بر این 
متن تاکید خواهیم کرد و در این مسیر گام 

برخواهیم داشــت که در جهت امیدواری 
قطعی مردم عزیزمان است.

وی با اشــاره به دلیل حضور خود در مجلس 
شورای اســلامی خاطرنشــان کرد: آنچه 
امروز به بهانه آن در مجلس شورای اسلامی 
حضور پیدا کردم در خصوص مسأله وزارت 
مورد بحث یعنی تعاون، کار و امور اجتماعی 

است که از وزارتخانه های مهم است.

زاهدی وفا از صاحب نظران
 اقتصادی است

رئیســی درباره وزیر پیشــنهادی تعاون، 
کار و رفاه اجتماعــی، گفت: هر چند تمامی 
وزارتخانه ها مهم هســتند اما این وزارتخانه 
از اهمیت بیشــتری برخوردار اســت چرا 
که می توانــد در تحقق شــعار دولت یعنی 
عدالــت اجتماعی نقش آفرینی بیشــتری 
انجام دهد، همچنین این وزارتخانه با اقشار 
مختلف جامعه، بازنشستگان عزیز، کارگران 
مختلــف و … در ارتباط اســت و می تواند 
زمینــه بهره مندی آنها از عدالــت را فراهم 

کند که این موضوع نکته ای محوری است.
وی با بیان اینکه هرچند موضوعات مربوط 
به اشــتغالزایی به همه دســتگاه ها مربوط 
است اما وزارت تعاون مسئول پیگیری این 
موضوع اســت، افزود: در ماه های گذشــته 
گام هایی در راســتای تعاون، میدان داری 
به تعاون ها و اقتصاد تعاونی برداشــته شد، 
از ســوی دیگر موضوعاتی مانند مســائل 
اجتماعــی و آســیب های صندوق ها مانند 
صنــدوق بازنشســتگی مورد بررســی و 

رسیدگی قرار گرفت.
رئیس جمهور تصریح کرد: از همه همکارانی 
که در این وزارتخانه تلاش کردند، تشــکر 
می کنم؛ از دکتــر عبدالملکی کــه در این 
وزارتخانه تلاش کرد تقدیر می کنم، اما این 
نکته نیز از اهمیت برخوردار اســت که این 
وزارتخانه کار بسیاری دارد و باید با استفاده 
از تجربه همه عزیــزان کارهای متفاوتی در 

آن صورت گیرد.
رئیسی در تشریح ســوابق زاهدی وفا وزیر 
پیشــنهادی تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، 
گفت: با شــخصیت او آشــنایی داشــته و 
عملکــرد وی را در جایگاه هــای مختلــف 
بررسی کردم. وزیر پیشــنهادی تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی از دو شــرط مهم دانش و 
تجربه برخوردار اســت، وی دانش مناسبی 
در مسائل اقتصادی داشته و از صاحبنظران 
اقتصادی است و بســیاری از افراد نظریه او 
را قبول دارند.وی با اشــاره به تجربه زاهدی 
وفا در وزارت امور اقتصادی و دارایی، افزود: 
زمانــی کــه او در معاونت اقتصــادی این 
وزارتخانه مشغول بود، طرح هدفمند کردن 
یارانه ها را پیشــنهاد کرد و پیوست عدالت 

آن را مطرح کرد که ابتکار خوبی بود.
رئیس جمهور با اشــاره بــه فعالیت زاهدی 
وفا در معاونت اقتصــادی معاون اول رئیس 
جمهــور، اضافــه کــرد: وی همچنین در 
سال ۹۰ با دســتور مقام معظم رهبری در 
مجموعه الگوی پیشرفت اسلامی – ایرانی 

فعالیت داشت.
رئیسی با بیان اینکه در دورانی که سرپرست 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی بود، 
تعامل خوبی بــا بیــرون و درون وزارتخانه 
داشــت، افزود: دوســتان مجلســی به من 
گفتند که کاش او در این مــدت با مجلس 
شورای اســلامی تماس می گرفت، من نیز 

در پاســخ مطرح کردم از آنجا که مشخص 
نبود که او حتماً بــه عنوان وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی پیشنهاد شود، می خواستند 
زمینه ســازی نشــود در واقع این موضوع 
حُســنی هم دارد، وی به دنبال عرضه خود 
نبود و ایــن رفتار به معنــای بی اعتنایی به 
مجلس، نمایندگان یا کمیسیون اجتماعی 
نبود، پس از اینکه مشــخص شــد که وزیر 
پیشــنهادی تعاون، آقای زاهدی وفا است 
جلســاتی برگزار شــد، در واقع او به دنبال 
ارتباط ســازمانی بود؛ ارتبــاط با مجموعه 
حتماً می تواند برای او زمینه خوبی در انجام 

کارها باشد.
وی در ادامه در توضیح شاخص های انتخاب 
وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
گفت: داشتن روحیه مبارزه با فساد و اجرای 
عدالت به خصوص برای این مجموعه یکی 
از شــروط اساســی انتخاب ما بــود. نقش 
روحیه عدالت خواهی و حق خواهی و تحول 
خواهی برای همه دســتگاه ها و به خصوص 
برای این مجموعه بسیار مهم است و ما این 
شــاخص را در او می بینیم.رئیس جمهور با 
تاکید بر شاخص پاکدســتی برای انتخاب 
وزیر پیشــنهادی کار، افزود: همانگونه که 
بارها اعلام کردم و در ســلوک و رفتار خود 
نشــان دادم، موضوع پاکدســتی و زندگی 
پاک و ارتباطات ســالم و مبارزه با ارتباطات 
ناسالم از شــروط اصلی بنده برای گزینش 
و معرفی افراد اســت، البته گاهی در مورد 
حضور افراد ناسالم در استان یا شهرهایی به 
ما گزارش می شــود که در صورت احراز این 
موضوع، با آن برخورد کردیم.رئیسی افزود: 
علاوه بر سه کمیســیون آموزش، اجتماعی 
و بهداشــت و درمان مجلس که برنامه های 
وزیر پیشــنهادی تعاون را بررسی کردند، 
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ نیز اعلام کرد که 
برنامه های این وزیر را بررسی کرده و علاوه 
بر آن در ارتباط با ســلوک شخصی این فرد، 

وی را پاکدست می داند.

معتقد به پیگیری و حل مشکلات 
بازنشستگان هستیم

وی بــا تاکید بــر اهمیت موضــوع تعامل 
و همــکاری در وزارتخانــه تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعی، افــزود: تعامل بــا مردم و 
به خصوص بازنشســتگان محترم بســیار 
ضروری اســت، به خوبی مشــاهده کردیم 
که در این مــدت که زاهدی وفــا به عنوان 
سرپرســت این وزارتخانه فعالیت داشــت، 
مســئله بازنشســتگان را مدیریــت کرد، 
این موضوع با رفت و برگشــت بین دولت و 
مجلس حل شــد، چرا که همه ما معتقد به 
پیگیری و حل مشــکلات بازنشســتگان 
هســتیم.رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه 
که قرار است به عنوان تصمیم اتخاذ شود را 
خودم تصمیم می گیرم و تا برای بنده محرز 
نباشــد، اعلام نمی کنم. امیدوارم خداوند 
توفیق دهد تا به وظایــف خود عمل کرده و 
آنچه رضایت خداوند اســت را دنبال کنیم 
و بتوانیم ســرمایه های اجتماعی را در نظام 

جمهوری اسلامی افزایش دهیم.
رئیسی اضافه کرد: دشمن به دنبال کاهش 
ســرمایه اجتماعــی، ناامید کــردن مردم 
و القای یــأس و بزرگ کردن کاســتی ها و 
ضعف ها اســت، البته منکر وجود ضعف ها 
نیســتیم، اما به تبعیــت از مقتدای حکیم 
خود، بــه دنبال کاهش مشــکلات مردم از 
طریق همکاری و سهل کردن زندگی مردم 
هستیم.وی با بیان اینکه دولت، مجلس، قوه 
قضائیه، نیروهای مسلح و تمام همکاران ما 
در سراسر کشــور به تبعیت از رهبر معظم 
انقلاب که فریادشان، فریاد ملت است، شعار 
»ما می توانیم« را دنبــال می کنیم، افزود: 
معتقدم در کشــور امکان حل مشــکلات، 
باز شــدن گره ها با اعتماد به داشته هایمان 
وجود دارد. معتقــدم دل هایمان علی رغم 
خواست دشمن به یکدیگر نزدیک است و با 
همکاری هم مردم را روز به روز امیدوارتر و 

دشمن را مأیوس تر خواهیم کرد.
رئیس جمهور گفت: پاسداری از خون شهدا 
و به خصوص شهید سردار سلیمانی ایجاب 
می کند با کنار گذاشــتن همــه نگاه های 
شــخصی و با وحدت و انســجام، نسبت به 
رفع مشکلات معیشــتی مردم و بیکاری و 
بسیاری از مشکلات دیگر مردم بپردازیم و 
مردم را روز به روز به مجلس و دولت و نظام 

جمهوری اسلامی امیدوارتر کنیم.



البرز-مظفری   سرپرســت شــهرداری کرج گفــت: پروژه 
تعریض خط ۴ حصار هم کارکــرد درون شــهری دارد و هم به 
کاهش ترافیک حاشیه شهر و انتقال مسافرین از تهران به جاده 

چالوس کمک می کند.
منوچهر غفاری، سرپرست شــهرداری کرج، از افتتاح پنج پروژه 
شــهری، گفت: پروژه تعریض خط ۴ حصار از ســه سال گذشته 

آغاز شده است.
وی بیان کرد: این پروژه هم کارکرد درون شــهری دارد و هم به 
کاهش ترافیک حاشیه شهر و انتقال مسافرین از تهران به جاده 

چالوس کمک می کند.
این مقام مسؤول با اشــاره به اعتبار تخصیص یافته برای تعریض 
خط ۴ حصار توضیح داد: بــرای این پــروژه ۵۵۰ میلیارد ریال 

هزینه شده است.
سرپرست شــهرداری کرج ادامه داد: توسعه پارک ها در مقیاس 
محله یکی دیگر از ماموریت های مجموعه مدیریت شهری است، 
تاکنون ۱۵ پارک به بهره برداری رســیده و تا پایان ســال وعده 

افتتاح ۳۰ پارک محقق خواهد شد.
وی یادآور شد: همه توان و تلاش همکاران خوب من در مجموعه 
مدیریت شــهری رفع نیازها و جامه عمل پوشاندن به مطالبات 
شــهروندان اســت و باید بپذیریم بســیاری از مطالبات آنها از 

سال های گذشته باقی مانده است.
غفاری گفت: کرج با سایر شــهرها متفاوت است و توسعه بسیار 
شتاب زده ای داشــته وهمین باعث بروز مشــکلاتی در مناطق 

مختلف آن شده است ولی با این وجود در دو دهه گذشته اتفاقات 
خوبی در این کلانشهر رخ داده است.

سرپرست شهرداری کرج با اشــاره به دلایل عدم آغاز پروژه های 
عمرانی از ابتدای ســال جاری، گفت: ۷۵ درصد بودجه عمرانی 
تعهد شــده اما درصد جذب با کندی صــورت گرفته که تلاش 
می کنیم این ضعف در شش ماهه دوم سال برطرف شود. در سه 

ماه ابتدایی سال به دلیل مشکلات موجود در سامانه ستاد بخشی 
از کار عقب افتاد.

وی خاطرنشان کرد: همه مطالبات شــهروندان صرفا در حوزه 
عمرانی نیســت، معضلات ترافیکی و انجام طرح های فرهنگی 
از دیگر خواســته های مهم شهروندان اســت که باید برای آنها 
چاره ای اندیشید و در این حوزه ها هم اقدامات موثری صورت داد.

سرپرست شهرداری کرج، با تأکید بر تســهیل در روند اجرایی 
پیشرفت پروژه پارک رود، گفت: فاز نخســت این پروژه به طول 
حدود یک کیلومتر تا یک ماه آینده در اختیار شــهروندان قرار 

خواهد گرفت.
منوچهر غفاری اظهار کرد: با رفع موانــع اجرایی پروژه پارکرود 
شــاهد پیشــرفت عملیات خواهیم بود و طی برنامه ریزی های 
صورت گرفته تلاش می شود فاز نخست این پروژه به متراژ حدود 

یک کیلومتر تا یک ماه آینده در اختیار شهروندان قرارمی گیرد.
وی در ادامه عنوان کــرد: همچنین با برنامــه ریزیهای صورت 
گرفته، افزایش ســرانه های خدماتی و مورد نیاز پروژه شــامل 
پارکینگ، نمازخانه و توسعه فضای ســبز این پروژه در دهه فجر 

سالجاری آماده و در اختیار شهروندان قرارگیرد.
غفاری گفت: با اشــاره به اهمیت این پروژه و در راستای تسهیل 
درروند اجرایی آن باتفاق اعضای شــورای اسلامی شهر بازدید 
پروژه صورت گرفت که به دنبال آن مقرر جلســات مســتمری 

به منظور بررسی مشکلات و نحوه اجرا منعقد گردد.
وی بیان کرد: به منظور پیشــبرد هر چه بهتر پروژه و بررســی 
اقدامات صورت گرفتــه به صورت هفتگی جلســاتی با حضور 

اعضای شورا در محل پروژه برگزار می شود.
سرپرســت شــهرداری کــرج اظهــار کــرد: بــه منظــور 
تخصیــص اعتبار تکمیل پــروژه ، لایحه ای به شــورا ارســال 
 و بــا دریافت مجــوز هزینه مورد نیــاز در متمم بودجــه پایدار 

خواهد شد.

سنندج-فاطمه ملایی     مدیرکل تبلیغات اسلامی استان کردستان گفت: استان 
کردســتان به عنوان پایتخت وحدت و همدلی اقوام و مذاهب اســلامی کشور میزبان 

جشن ملی وحدت است.
حجت الاســلام برومند رازیانی، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اداره تبلیغات اسلامی 
استان کردستان براســاس مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی مســئولیت ستاد 

ساماندهی مناسبت ها و شئون مذهبی را برعهده دارد.
وی از برگزاری ۱۶۰ برنامه شاخص ویژه هفته وحدت در کردستان خبر داد و گفت: در 
هر شهرستان استان ۱۰ برنامه شاخص برگزار می شــود که تعدادی از این برنامه ها به 

صورت مشترک برگزار می شود.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان کردســتان با تأکید بر هم افزایی هر چه بیشتر ادارات 
در برگزاری برنامه های این هفته بیان کرد: تعامل و هم افزایی بین دستگاه های اجرایی 

استان زمینه ساز اثرگذاری هرچه بیشتراین برنامه ها خواهد بود.
وی ادامه داد: با توجه به فرهنگ، آداب و رسوم خاص اســتان و جایگاه رفیع ماه مولود 
بین اهل سنت کردستان، جشن محوری هفته وحدت سازمان تبلیغات کشور در استان 

برگزار خواهد شد.
حجت الاسلام رازیانی گفت: در این راستا استان کردســتان به عنوان پایتخت وحدت 
و همدلی اقوام و مذاهب اسلامی کشــور میزبان جشن ملی هفته وحدت خواهد بود که 

الگوی عملی این جشــن همان مهمانی۱۰ کیلومتری تهران بود کــه مورد اقبال مقام 
معظم رهبری قرار گرفت.

وی افزود: جشــن ملی وحدت در قالب یک برنامه وســیع خیابانی برگزار می شود که 

جایگاه های در مسیر دو ســه کیلومتری در نظر گرفته شده برای مراسم ایجاد می شود 
و از ظرفیت تمام گروه های مولودخوانی و دف نوازی و هنرمندان و بزرگان اســتان بهره 

لازم را خواهیم برد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان کردســتان اظهار کرد: در این برنامه چهره های ملی 
از مجریان، مداحان، گروه های هنــری ملی در بخش کودک و نوجوان و بزرگســال و 

کرسی های گفتگو محور برگزار خواهد شد.
وی افــزود: امیدواریــم در ایــن برنامــه شــاد و ارزشــمند علاقمنــدی و همراهی 
مردم بــا مباحــث و ارزش های دینی به نمایش گذاشــته شــود و با ایــن برنامه های 
 خــوب فرهنگــی تلخــی و غبــار حــوادث اخیــر از خاطره هــا و ذهن هــا زدوده

 شود.
حجت الاسلام رازیانی یادآور شــد: مراسم و دف نوازی در مســاجد، نشست مشترک 
علما و روحانیون تشیع و تسنن، مســابقه پیامکی با عنوان »طنین وحدت، امت واحده 
اسلامی«، مســابقات قرآنی، برپایی ایســتگاه های صلواتی، نشســت های تخصصی 
»تبیین وحدت اسلامی از نگاه امامین انقلاب«، برگزاری همایش »جمعیت، وحدت و 
قدرت اسلامی«، طرح گفتمان های دینی در مدارس کردستان، راه اندازی کاروان های 
شادی »محمد را دوســت دارم« و برگزاری همایش اسوه حســنه از جمله برنامه های 

اجرایی در این هفته خواهد بود.

تبریز-رحیم جباردخت     شهردار تبریز گفت: برای اولین بار در ۱۰ سال گذشته، طی 
شش ماه نخست سال جاری تحقق صد درصدی بودجه شهرداری تبریز اتفاق افتاده است.

 یعقوب هوشیار،  در دیدار با فرزندان شاهد شاغل در شــهرداری تبریز گفت: امیدواریم این 
جلسات بستری مناسب برای ایجاد ساختاری موفق جهت رسیدگی به خواسته های به حق 

فرزندان شاهد باشد.
وی افزود: هدف از این جلسات ساماندهی سیستمی برای حل مشکلات این قشر است. مقرر 

شــده تا در هر یک از مناطق دهگانه تبریز یک نفر رابط امور فرزندان شــاهد انتخاب شود تا 
منعکس کننده مشکلات این عزیزان باشد.

شــهردار تبریز عنوان کرد: از همه ظرفیت ها و پتانســیل های منابع انسانی موجود در شهر 
تبریز و قشر فرزندان شاهد شاغل در مجموعه استفاده می شود.

وی ادامه داد: به همت تلاشــگران مجموعه شــهرداری تبریز برای اولین بار در ۱۰ ســال 
گذشته، طی شش ماه نخســت ســال جاری تحقق ۱۰۰ درصدی بودجه شهرداری اتفاق 

افتاده است.
به گفته هوشیار، در راستای رسیدگی به مشکلات فرزندان شاهد شاغل در شهرداری تبریز، 
کارگروهی با حضور محبوب تیزپاز قائم مقام شــهردار، مهدی عالم علیایی مدیرکل سرمایه 
انسانی، جلیل باحجب مسئول امور ایثارگران و نمایندگانی از فرزندان شاهد تشکیل شده تا 
جلسات این کارگروه بصورت ماهیانه برگزار شود و نتایج آن پس از بررسی، به صورت آماری 

به شهردار تبریز اعلام شود.

ســاری - امیری فر      مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
مازنــدران از رایزنی هــا برای برقراری پرواز ســاری - اســتانبول خبــر داد و افزود: 
گردشگری سلامت، ساخت کشــتی های تفریحی و جذب سرمایه گذاری خارجی از 

دیگر برنامه های گردشگری استان است.
صادق برزگر در مراسم روز و هفته جهانی گردشــگری، ضمن اشاره به اینکه رویکرد 
میراث فرهنگی استان با توجه به شعار جهانی گردشــگری و ترسیم شعار سال اظهار 
کرد: رویکرد گردشگری سنتی صِرف پاسخگو نیست و برای رسیدن به توسعه باید به 

سمت تفکر و رویکردهای نوین برویم.
برزگر یکی از سیاســت های اصلی را تعامل و ایجاد پیوند و شــکل گیری خردجمعی 
برای تحقق اهداف دانســت و افزود: تــا زمانی که خردجمعی شــکل نگیرد و ادارات 
دغدغه گردشگری نداشته باشــند، نمی توانیم انتظار توسعه مطلوب در استان داشته 

باشیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی مازندران با بیان ظرفیت ها 
و پتانســیل های فراوان گردشــگری و میراث فرهنگــی در مازنــدران گفت: همه 
زیرشاخه های گردشگری شامل گردشــگری مزرعه، اکوتوریسم، سلامت و غیره در 

استان وجود دارد.
وی با تاکید بر اینکه در اســتان به گردشــگری مذهبی و آئینی پرداخته نشده ادامه 
داد: در استان ۱۳۶۰ بقعه و امامزاده داریم که ظرفیت خوبی برای توسعه گردشگری 

مذهبی به شمار می رود و یکی از سیاست های اصلی ما داشتن نگاه آمایشی است.
مدیرکل میراث فرهنگی مازندارن از رایزنی برقراری پرواز ســاری - اســتانبول خبر 
داد و افزود: گردشگری سلامت، ساخت کشتی های تفریحی و جذب سرمایه گذاری 
خارجی از دیگر برنامه های گردشگری بوده و خواهرخواندگی بین بهشهر و اصفهان از 

دیگر طرح های این اداره کل است.
برزگر با بیان اینکه طرح جامع گردشــگری استان کلید خورده اســت، گفت: در فاز 

نخســت، این طرح در منطقه دوهزار تنکابن و هزارجریب نکا برای این منظور برنامه 
ریزی و اجرا شده است.

گفتنی است در پایان این مراســم از فعالان حوزه گردشگری و صنایع دستی تقدیر به 
عمل آمد.

مازندران
مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری مازندران خبر داد؛

واز سـاری - استـانبول در آینده نزدیک برقـراری پـر

کرمانشاه - حســنافخارزاده       بهمن امیری مقدم 
با بیان اینکه هیــچ بهانــه ای از بانک هــا در پرداخت نکردن 
تســهیلات مصــوب اشــتغالزایی پذیرفته نیســت، گفت: 
یکــی از اولویت هــای اصلی مدیریت ارشــد اســتان تبدیل 
کرمانشــاه به قرارگاه عملیاتی بــرای ایجاد اشــتغال پایدار 
 اســت و منابع و اعتبارات اســتان هم باید در این راستا به کار 

گرفته شود.
استاندار کرمانشــاه در نشست کارگروه اشــتغال استان که با 
حضور معاون اقتصادی اســتاندار و مدیران دستگاه های عضو 

برگزار شد.
ایشــان  عنوان کــرد: مدیــران بایــد در حوزه هــای کاری 
خویــش از ایده هــای خلاقانــه و تحــول آفرین برخــوردار 
 باشــند و ایجــاد اشــتغال پایــدار اولویــت اصلــی آن 

باشد.
وی تمایل زیاد به پشت میز نشینی را یکی از آسیب های جدی 
جامعه کرمانشاهی دانست و گفت: بسیاری از جوانان، تنها پشت 
نشینی را به عنوان یک شــغل قبول دارند درحالیکه بسیاری از 

مشاغل خدماتی دارای درآمدهای مناسبی هستند.
امیری مقدم تاکید کرد: هر دانشــجو و دانش آمــوز باید یک 
مهارت کاربردی را فراگیرد تا در آینده به ســهولت جذب بازار 

اشتغال شود.
وی همچنین عنوان کرد: طرح هایی کــه منابع اعتباری ارزان 
قیمت مختص ســفر رئیس جمهور در اختیار آنهــا قرار داده 

می شود باید در یک بازه زمانی مشخص به بهره برداری برسند.

استاندار افزود: طرح هایی که راکد هستند و یا از ایجاد اشتغال 
پایدار  ناتوان هســتند جزو اولویت برای پرداخت تســهیلات 

نیستند.
وی با بیــان اینکه هیچ بهانه ای از بانک هــا در پرداخت نکردن 
تســهیلات مصــوب اشــتغالزایی پذیرفته نیســت، گفت: 
تعهــدات مربوط به بانک ها در نشســت با معــاون اول رییس 
جمهور به بانک ها اعلام شــده و باید هر طرحی که به بانک ها 
 معرفی شــوند تســهیلات آن را در ســریع ترین زمان ممکن 

پرداخت کنند.

یزد-دره شیری    استاندار یزد ضمن اعلام خبر میزبانی 
یزد در چهارمین همایش بین المللی گردشگری و معنویت، 
گردشــگری را یکی از مهمترین مزیت ها و فرصت های این 
استان دانســت و گفت: برنامه های حوزه گردشگری استان 
متناسب با ملاحظات فرهنگی استان دنبال می شود. »مهران 
فاطمی« در هفتمین نشســت شــورای توسعه گردشگری 
استان یزد که به منظور تصمیم گیری در خصوص برگزاری 
چهارمیــن کنفرانس بیــن المللی گردشــگری مذهبی و 
معنویت در یزد، ارائه شــیوه نامه تشکیل شــورای توسعه 
گردشگری در شهرستان های استان و ارائه گزارش سازمان 
صمت و اتاق بازرگانی استان در رابطه با مصوبات جلسه قبل 
در محل ســالن کوثر استانداری برگزار شــد، گردشگری را 
یکی از مزیت ها و فرصت های اســتان دانست و گفت: یکی 
از رویکردهای مهم در حوزه گردشگری، گردشگری مذهبی 
و معنوی اســت که برگزاری چهارمین همایش بین المللی 
گردشگری و معنویت به میزبانی یزد می تواند سبب معرفی 

بیش از پیش ظرفیت های استان در این حوزه شود. 
وی با بیان اینکه این جشــنواره باید با نــگاه به ظرفیت های 
اســتان برگزار شــود، خاطرنشــان کرد: ظرف مدت یک 
هفته تا ۱۰ روز آینده، جلســه ای فی ما بین مدیرکل میراث 
فرهنگی، شهردار یزد، رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شــهرداری و نماینده بخش خصوصی با دبیر علمی 
همایش برگزار و چارچوب اجرایی کار تدوین شود. استاندار 
در بخش دیگری از ســخنانش به ضرورت تشــکیل شورای 

توسعه گردشگری شهرستان ها به ریاست فرمانداران اشاره 
و اظهار کرد: با توجه به ابعاد مختلف فرهنگی، زیرساختی و 
اقتصادی حوزه گردشگری و بین بخشــی بودن مسائل آن، 
ایجاد شــورایی جهت ایجاد هماهنگی های فرابخشــی در 
این حوزه ضروری اســت. فاطمی با بیان اینکه نقش شورای 
توسعه گردشــگری هدایت، حمایت و تســهیلگری است، 
افزود: در قالب نشســت های شهرستانی این شورا باید نقشه 
راه گردشگری شهرســتان ها درصورت وجود؛ بازنگری و در 
صورت عدم برخورداری از آن؛ تدویــن و نقش هر بخش در 
فعالســازی ظرفیت های گردشگری شهرســتان ها تعیین 

شود.

کرمانشاه یزد
استاندار یزد اعلام کرد؛

برگزاری چهارمین همایش بین المللی گردشگری
 و معنویت به میزبانی یزد

استاندار :
 کرمانشاه باید به قرارگاه عملیاتی اشتغال

 پایدار تبدیل شود

سرپرست شهرداری کرج خبرداد؛ 

ج بهـــره برداری از ۳۰ پارک محلــه ای در کــر

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان :

کـردستان میزبـان جشن ملـی وحـدت می شود

تحقق 10 درصدی  بودجه شهرداری تبریز برای اولین بار در ۱۰ سال اخیر

مد یرکل راهد اری و حمل و نقل جاد ه ای  استان خبرد اد ؛

قاچاقچی 9 دستگاه ماینر در تعزیرات 
حکومتی دزفول محکوم شد

اهواز -  محمد مجدم    مدیر کل تعزیرات حکومتی استان خوزستان از وصول 
بیش از ۳۱۷ میلیون ریالــی قاچاقچی ماینر در تعزیرات حکومتی شهرســتان 
دزفول خبر داد .  نعمت الله بیرانوندی عنوان کرد : گزارشــی مبنی بر کشف تعداد 
9 دستگاه ماینر مستعمل قاچاق ) دستگاه استخراج ارز ( از سوی نیروی انتظامی 
شهرســتان دزفول به اداره تعزیرات حکومتی این شهرستان ارسال گردید . وی 
گفت : شعبه پس از اخذ دفاعیات متهم و اســتعلامات لازم و محرز شدن تخلف 
انتســابی اقدام به صدور رای نمود . بیرانوندی تصریح کــرد : علاوه بر ضبط کالا 
متهم به مبلغ ۳۱۷ میلیــون و ۷۷9 هزار ریال جریمه نقدی محکوم شــد. مدیر 
کل تعزیرات حکومتی در پایان خاطر نشــان کرد : این پرونده پس از سیر مراحل 
قانونی جهت اجرا به اجرای احکام تعزیرات حکومتی این شهرستان ارسال و اجرا 

گردید .

مدیرکل امور مالیاتی استان:

وده  عوارض ارزش افز
وین ۹۵ درصد رشد داشته است در قز

قزوین - مریم نقدی   مدیرکل امــور مالیاتی قزوین از رشــد 9۵ درصدی 
عوارض ارزش افزوده این استان در ۶ ماه نخست امسال خبر داد.  عزیزالله عباسپور  
در نیمه نخست امســال هفت هزار و ۲9۵ میلیاررد ریال از محل عوارض ارزش 
افزوده در سطح استان وصول شد که این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با افزایش قابل ملاحظه ای روبرو بوده اســت. وی با اشاره به اینکه تخصیص سهم 
عوارض مالیات بر ارزش افزوده عامل مهمی در توسعه شهری محسوب می شود، 
خاطرنشان کرد: طی ۶ ماه نخست امســال مبلغ پرداخت شده از محل عوارض 
مالیات بر ارزش افزوده جهت توســعه زیرســاخت ها و امور شــهری با رشد ۶۴ 
درصدی، بالغ بر پنج هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال بوده اســت. عباسپور، مالیات را از 
درآمدهای پایدار دانست و خاطرنشان کرد: درآمدهای حاصل از مالیات در قالب 
ارایه خدمات اجتماعی و رفاهی و در شــکل های مختلف دوبــاره به مردم بازمی 
گردد و بدون شک هزینه کرد آن در بخش های مختلف اجتماعی و خدماتی مانند 
ورزش، سلامت و انواع خدمات شهری دیگر می توان در راستای ارتقای فرهنگ 
مالیاتی گام های موثری برداشت. مدیرکل امور مالیاتی استان قزوین در خصوص 
مهلت ارایه اظهارنامه ارزش افزوده دوره تابســتان، یادآور شــد: براساس قانون 
مالیات بر ارزش افــزوده مودیان مالیاتی، حداکثــر ۱۵ روز پس از پایان هر فصل 
مهلت دارند تا اظهارنامه مالیاتی خود را ارایــه کنند و از این رو آخرین مهلت ارایه 
اظهارنامه مالیات برارزش افزوده دوره سه ماهه دوم )تابستان( با توجه به تعطیلی 

۱۵ مهر، شنبه هفته آینده )۱۶ مهر( خواهد بود.

نمایشگاه جامع دهه وقف
 در بوشهر راه اندازی شد

بوشهر -  سهیلا کرمپورنیا   نمایشــگاه جامع دهه وقف در مدرسه تاریخی 
ســعادت بوشــهر راه اندازی و در آن فعالیت هــای عمرانی در بقــاع متبرکه و 
امامزادگان، خدمات اجتماعی، فرهنگی و ســرمایه گذاری به نمایش گذاشــته 
شد. همزمان با دهه نمایشــگاه جامع این دهه در مدرسه تاریخی سعادت بوشهر 
راه اندازی شــد. در این نمایشــگاه ظرفیت ها و توانمندی هــای مختلف اوقاف 
در عرصه های سرمایه گذاری و احیا موقوفات  ارائه شــده است. مدیرکل اوقاف و 
امور خیریه استان بوشهر با اشــاره به برپایی نمایشگاه جامع دهه وقف در مدرسه 
سعادت بوشــهر، اظهار داشت: این نمایشــگاه در مدت ۴ روز برپا است که ضمن 
معرفی بقاع و موقوفات شاخص اســتان ظرفیت های مختلف موقوفات ارائه شده 
است. حجت الاسلام  محمدرضا اســماعیل پور ارائه عملکرد اوقاف در حوزه های 
مختلف را از دیگر بخش های نمایشــگاه جامع دهه وقف دانست و بیان کرد: اجرا 
نیت واقفان، فعالیت های عمرانی در بقاع متبرکه و امامزادگان، خدمات اجتماعی 
و فرهنگی و سرمایه گذاری در عرصه اقتصادی و دریا محور در غرفه های جداگانه 
به نمایش درآمده است.  وی بخشی از نمایشگاه جامع دهه وقف را مختص معرفی 
فرصت های ســرمایه گذاری در موقوفات خواند و عنوان کرد: در این نمایشگاه، 
ســرمایه گذاری در بقاع متبرکه، ساخت مسکن، ســرمایه گذاری دریا محور در 
پرورش ماهی ارائه شده است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان بوشهر نمایش 
آثار و وقف نامه های شــاخص را از دیگر برنامه های نمایشگاه جامع دهه وقف در 
بوشــهر اعلام کرد و افزود: در یک سال گذشته ۵ طرح ســرمایه گذاری از محل 
درآمد موقوفات با مشــارکت بخش خصوصی به میزان ۳۷۰ میلیارد تومان اجرا 

شده است.

صید میگو در آب های هرمزگان
از ۱۶ مهرماه آغاز می شود

بندرعباس-کمالی     مدیرکل شیلات هرمزگان گفت: صید میگو در آب های 
هرمزگان بنا بر تصمیم کمیته مدیریت صید شیلات اســتان از ۱۶ مهر ماه آغاز 

می شود.
عبدالرسول دریایی  در جلســه کمیته مدیریت صید شیلات استان تصریح کرد: 
صیدگاه میگو به صورت یک پارچه از منطقه کوهستک در شهرستان سیریک تا 

منطقه درگهان در شهرستان قشم است.
وی افــزود: در فصل صید میگــو شــناورهای کلاس لنج صیــادی میگو گیر و 
شناورهای کلاس قایق به عنوان شناوهای جمع آوری کننده صید میگو مجاز به 

فعالیت صید میگو هستند.
دریایی پیش بینی کرد حدود ۲۰۰ فروند لنج صیادی میگو گیر و حدود دوهزار و 

پانصد نفر صیاد در فصل صید میگوی امسال مشارکت داشته باشند.
مدیر کل شیلات هرمزگان اضافه کرد: حضور منظم و بموقع نیروهای حفاظت 
منابع در دریا، مشــارکت صیادان میگوگیر، ادغام صیدگاه های میگوی استان 
)۶ صیدگاه( و تعییــن ۳ صیدگاه در صــورت وجود ذخیره مناســب، بازدید 
منظم کارشناسان صید و کارشناســان پژوهشکده از صید شناورها، جلوگیری 
از صید شناورها در ســاعات خارج از زمان تعیین شــده و همچنین برخورد با 
 صیادان متخلــف از اهم برنامه هــای مدیریتی در فصل صید میگوی امســال

 است.
دریایی با اشاره به نقش مهم صید و صیادی اصولی و استفاده از ادوات صید مجاز در 
حفظ دخایر آبزیان خاطرنشان کرد: همکاری بیش از پیش جامعه صیادی نقش 
مهمی درحفظ منابع آبزیان برای نســل آینده و صید پایدار به ویژه میگو خواهد 

داشت.

مدیرکل استاندارد استان : 

۱۶۸ گواهی تاییدیه ایمنی آسانسور
 در چهارمحال و بختیاری صادر شد

شهرکرد-مصیبی     مدیرکل استاندارد چهارمحال بختیاری گفت: در شش 
ماه اول ســال جاری تعداد ۱۶۸ گواهینامه تاییدیه ایمنی آسانســور صادر شده 

است.
مهدی پژوهش اظهار کرد: براساس مصوبه شورای عالی استاندارد، آسانسورهای 
نصب شده در کشــور مشــمول مقررات اســتانداردهای اجباری هستند و این 
موضوع به شهرداری های اســتان برای رعایت موضوع در صدور پروانه پایان کار 

ابلاغ شده است.
وی با اشاره به صدور ۱۶۸ گواهی تاییدیه آسانسور در استان، افزود: تاییدیه های 
آسانسور دارای اعتبار یک ساله اســت و در صورت عدم انجام سرویس و نگهداری 
مستمر توسط شرکت های مجاز و عدم بازرسی ادواری سالیانه، مسئولیت حوادث 
و سوانح  احتمالی به عهده مالکان و مدیران ساختمان های دارای آسانسور  خواهد 

بود.
 مدیرکل استاندارد چهارمحال و بختیاری خاطرنشــان کرد: عقد قرارداد نصب، 
راه اندازی و سرویس و نگهداری آسانسور فقط با شرکت های معتبر و دارای پروانه 

طراحی مونتاژ آسانسور از سازمان صمت مجاز است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سرزمین
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر صمت:
وی کالاها قدمی موثر برای  ثبت کد رهگیری ر

مبارزه با قاچاق است
وزیر صنعت، معدن و تجارت از تلاش برای پیگیری و ثبت کد رهگیری 
بر روی کالاها به منظور مباره با قاچاق خبر داد و گفت: تولید خودروی 

ناقص به صفر رسیده است.
 به نقل از وزارت صمت، ســید رضــا فاطمی امین با اشــاره به اقدامات 
صورت گرفتــه در خصوص ثبت کــد رهگیری بــر روی کالاها، اظهار 
کرد: به عنوان مثال از ابتدای امثال تا کنــون ۱۸ میلیون کد رهگیری 
بر روی انواع لوازم خانگی ثبت شده و بر این اساس می توانیم به راحتی 

تشخیص دهیم که کدام کالا قاچاق است و کدام نیست.
وی همچنین با بیان اینکه لوازم یدکی خودرو و ســیگار از دیگر اقلامی 
اســت که تلاش برای ثبت کد رهگیری بر روی آنها انجام شــده گفت: 
از ابتدای ســال تا کنون ۲۸۰ میلیون کد رهگیری بر روی لوازم یدکی 
خودرو ثبت شده است که این اقدام علی رغم جلوگیری از ورود و توزیع 
کالای قاچاق و بی کیفیت، به تولید با کیفیت خودرو نیز کمک می کند.

فاطمی امیــن در ادامه به اقدامــات مثبت انجام شــده در حوزه تولید 
خودرو اشــاره کرد و گفت: در حال حاضر تولید خودروی ناقص به صفر 
رسیده اســت و این در صورتی اســت که در آذرماه سال گذشته حدود 

۱۷۰ هزار خودروی ناقص در پارکینگ خودروسازان وجود داشت.
وی افزود: با توجه به افزایش تولید در شــرکت خودروســازی سایپا در 
حال حاضر خودروهای این شــرکت بدون قرعه کشــی به متقاضیان 
عرضه می شــود و در شــرکت ایران خودرو نیز اتومبیل تارا به زودی از 

قرعه کشی حذف خواهد شد.
وزیر صمت با یادآوری نمایشگاه اتومبیل مسکو و حضور موفقیت آمیز 
شــرکت های ایرانی در آن نمایشــگاه گفت: ۵۰ غرفه از ۵۵۰ غرفه آن 
نمایشــگاه متعلق به شــرکت های ایرانی بــود که در همین راســتا 
تفاهم نامه هایی بــه ارزش ۷۰۰ میلیون دلار امضا شــد.فاطمی امین 
افزود: این در صورتی اســت که ارزش کل صادرات ایران به روســیه در 
ســال گذشــته ۵۸۰ میلیون دلار بود، اما در حال حاضــر تنها ارزش 
صادرات خودرویی ایران به روسیه بیش از کل صادرات در سال گذشته 
اســت.وزیر صمت با تاکید بر تلاش برای افزایــش کیفیت خودروهای 
تولید داخل گفت: نخست خود خودروسازان باید در این عرصه گام های 
مؤثری بردارند و از طرفــی تولید محصولات جدیــد و همچنین فعال 
شدن در عرصه قطعه ســازی می تواند کمکی به افزایش کیفیت تولید 
کند.فاطمی امین در پایان با اشاره مشــکلات پیش روی زراعت چوب 
و تولید آن در اســتان گیلان گفت: پیگیر برطرف شدن مشکلات پیش 

روی این صنعت هستیم.

گفتنی است در این جلسه نمایندگان اســتان گیلان به بیان مسائل و 
مشکلات پیش روی صنعت استان پرداختند.

رییس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد
وه اکو گام مهم ایران برای توسعه تجارت با گر

رییس اتاق بازرگانی ایران می گویــد در صورتی که برخی موانع مهم از 
مسیر همکاری های تجاری اعضای اکو برداشــته شود، می توان انتظار 
داشت که سطح تجارت مشــترک میان اعضا افزایشــی قابل توجه را 

تجربه کند.
 نشســت روســای اتاق های بازرگانی و صنعــت عضو اکــو )رویکرد 
جدید اتاق اکو ۲۰۲۲-۲۰۲۵( به صورت مجازی برگزار شــد و روســا 
و نایب رئیســان اتاق های بازرگانی کشورهای پاکســتان، آذربایجان، 
افغانستان، قرقیزستان، قزاقســتان، ترکمنستان و ازبکستان به همراه 
دبیرکل ســازمان همکاری های اقتصادی )اکو( به بحــث و تبادل نظر 
پیرامون موضوع توســعه و گســترش همکاری بخش های خصوصی 
کشــورهای عضو از طریق اتاق های بازرگانی و همچنین راه ها و موانع 

گسترش تجارت و سرمایه گذاری مشترک پرداختند.
غلامحسین شــافعی - رئیس اتاق ایران و اتاق اکو در این نشست با بیان 
اینکه ســازمان همکاری های اقتصادی )اکو(، در چهار راه کریدورهای 
شرق-غرب و شــمال- جنوب از جمله کریدورهای اسلام آباد- تهران- 
اســتامبول )ITI( که شــبه قاره هند را به شــرق اروپا متصل می کند، 
قرار دارد گفت: بی شک عملیاتی شــدن طرح کریدورهای حمل ونقل 
در شــمال-جنوب و شــرق-غرب از جملــه ITI به کاهــش هزینه و 
زمان حمل ونقل کمک کــرده و ایجاد درآمد، افزایــش تجارت و رونق 
همکاری های اقتصادی بین کشورهای عضو اکو را در پی خواهد داشت.

او با اظهــار تأســف از پایین بودن حجــم مبادلات تجاری در ســطح 
کشــورهای اکو ادامه داد: آمار موجــود حکایــت از آن دارد که حجم 
مبادلات تجاری اخیر این ســازمان با جهان در سال ۲۰۲۱ )بر اساس 
آمار مرکز بین المللی تجارت ITC( حــدود ۹۲۷ میلیارد دلار بوده که 
از این میزان تنها ۸.۱ درصد ســهم تجارت درون منطقه ای بوده است. 
همچنین سرمایه گذاری مستقیم خارجی در کشــورهای عضو نیز بر 
اســاس آخرین آمار موجود )مرکز بین المللی تجارت ITC(، تنها ۱.۷ 
درصد کل سرمایه گذاری مستقیم خارجی جهان است که رقمی بسیار 

پایین تر از انتظارات و پتانسیل های اقتصادی موجود در منطقه است.
شافعی با اشــاره به خطرات جدی رویدادهایی مانند شیوع کرونا برای 
تجارت و ســرمایه گذاری کشــورهای عضو اکو بیان کــرد: اتاق های 
بازرگانی عضو باید تــلاش کنند تا مدل های تجاری خود را متناســب 
با ریســک های موجود تطبیق داده و در موضعی قــرار گیرند که خود 
را نماینده صنایع کوچک و متوســط )SME( بدانند و با ارائه خدمات 
متعدد به این صنایع، توسعه راهکارهای تجارت الکترونیک و تسریع در 
اجرائی شــدن موافقت نامه های منطقه ای از جمله موافقت نامه تجاری 
اکو، موافقت نامه تســهیلات ویزایی و موافقت نامه گسترش و حمایت 

سرمایه گذاری خارجی بر مشکلات موجود فائق آیند.
او ادامه داد: اجرائی شــدن موافقت نامه تجاری اکو )اکوتا( از زمان امضا 
در سال ۲۰۰۳ و تبدیل آن به موافقت نامه تجارت آزاد همچنین تسهیل 
گردش مالــی بین اعضا از طریــق بهره گیری از مزایا و پتانســیل های 

اتحادیه پایاپای اکو )ECU( می تواند در این راستا راهگشا باشد.
رئیس اتاق ایران گفت: تسهیل صدور روادید و ایجاد برچسب ویزای اکو 
برای تجار و بازرگانان و ســرمایه گذاران اکو، برقراری پروازهای منظم 
و مستقیم بین کشورهای منطقه، اتصال شــبکه های برق و ایجاد بازار 
برق اکو به همراه ســوآپ نفت و گاز نیز از جمله راهکارهایی اســت که 
می تواند برای توسعه همکاری های تجاری و سرمایه گذاری در منطقه 

مورد توجه قرار گیرد.
شــافعی افزود: برای نیل به همگرایی در منطقه لازم است برخی موارد 
نظیر گردشــگری و به ویژه گردشگری ســلامت، همکاری مسنجم تر 
در بخش انرژی، تولید مشــترک و ایجاد برند مشــترک خودروی اکو، 
همکاری در زمینه تسهیلات گمرکی الکترونیکی و ایجاد پنجره واحد 

گمرک الکترونیکی مورد توجه بیشتر قرار گیرند.

وزیر نیرو:
مبادله برق با برخی کشورهای عضو سازمان 

شانگهای برقرار است
 وزیر نیرو با بیان اینکه تبادل برق با کشــورهایی امکان آن وجود داشته 
باشــد، حتماً در دســتور کار قرار می گیرد، گفت: اکنون مبادله برق با 

برخی کشورهای عضو سازمان همکاری های شانگهای برقرار است.
»علی اکبــر محرابیان« در پاســخ به اینکه آیــا امکان تبــادل برق با 
کشورهای عضو سازمان شانگهای برای کشــورمان وجود دارد، اظهار 

کرد: اکنون با برخی از کشورها این امکان برقرار است.
وی با بیان اینکه اکنون مبادله برق با برخی کشــورهای عضو سازمان 
همکاری های شانگهای برقرار اســت، ادامه داد: در موضوع صادرات و 

واردات برق مسافت و سرمایه گذاری برای انتقال یک اصل مهم است.
وزیر نیرو گفت: برای تبادل برق با کشــورهایی که هم از نظر میزان برق 
موردنیاز و هم از نظر مســافت و هم از اقتصادی بودن به نتیجه برسیم 
حتماً در دســتور کار قرار می دهیم.پیش تر هم مشاور وزیر نیرو در امور 
بین الملل گفت: اکنــون ایران قدرت اول منطقه در تولید برق اســت و 
با تبادل انرژی الکتریکی با کشورهای عضو ســازمان شانگهای قدرت 

تولید برق کشورمان را بیش از پیش خواهد شد.
»محمدعلی فرحناکیان«  افزود: پیمان شــانگهای نصف جمعیت کل 
جهان را در خود جــای داده و علاوه برآن از نظــر تولید برق قدرت های 

بزرگی نظیر چین با ظرفیت های تولید هزاران هزار مگاوات دارد.
وی ادامه داد: سه کشور ایران، هندوستان و روسیه از جمله کشورهای 
بزرگ و قدرتمند تولید برق در سازمان همکاری های شانگهای هستند 
و کشــورمان در این بین جزو معدود کشورهایی اســت که از ظرفیت 

سوخت های فسیلی خوبی برخوردار است.

سخنگوی صنعت برق:
  تعرفه های برق خانگی و صنعتی تغییری

 نکرده است
 ســخنگوی صنعت برق گفت: تعرفه های برق خانگی تغییری نکرده و 

در سال گذشته بر اساس مصوبه هیات وزیران تعیین شده است.
به گــزارش وزارت نیرو )پــاون(، »مصطفی رجبی مشــهدی« ضمن 
تاکید بر عدم تغییر تعرفه های برق خانگی، اظهار کرد: نه تنها تعرفه ها 
تغییری نکرده بلکه امسال شــاهد همکاری بســیار خوب مشترکان 
خانگی با صنعت برق بودیــم که کاهش مصرف قابــل توجهی در این 

بخش را به دنبال داشت.
رجبی مشــهدی افزود: ســالانه حدود یک میلیون مشترک جدید به 
مشترکان خانگی برق افزوده می شود که رشــد حدود ۵ درصد یا هزار 
مگاواتی مصرف برق را در پی دارد. امسال خوشــبختانه نه تنها در این 
بخش رشد مصرف نداشتیم، بلکه شــاهد کاهش ۴.۲ درصدی مصرف 
برق یعنی تقریبا معادل صرفه جویــی ۱۵۰۰ مگاوات نیز بودیم که این 
کاهش در کنار عوامل دیگر، باعث شــد بتوانیم برق سایر بخش ها را نیز 
تامین کنیم.سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: موضوع تاثیرگذار 
دیگر تخصیص تشویق های بســیار خوب به بخش خانگی بود بطوریکه 
از تعداد ۱۶.۷ میلیون مشترکی که مشــمول دریافت پاداش مدیریت 
مصرف شدند، حدود ۵ میلیون مشترک، امسال تابستان صورتحساب 

رایگان یا برای پرداخت ماه های آتی بستانکار شدند.

مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران در خصوص تعرفه های 
صنایع نیز گفت: در بخش صنعت تعرفه ها تغییری نداشــته و مشارکت 
بســیار خوبی به ویژه در زمان های اوج مصرف از سوی صنایع دریافت 
کردیم.وی افزود: در کل ۹۲ درصد از مشترکان یا واحدهای صنعتی که 
بیشتر کارگاه های کوچک درون شهری هستند، هیچ گونه محدودیتی 
نداشــتند و از ۸ درصدی که در برنامه مدیریت مصرف شرکت کردند، 
بخشی واحدهای صنعتی مستقر در شــهرک های صنعتی بودند که در 
حدود ۱۲ ســاعت در برنامه های مدیریت مصرف مشارکت داشتند که 

این میزان در سال گذشته حداقل ۲ روز در هفته بود.
رجبی مشــهدی تصریح کرد: ۴۴۰ واحــد صنعتی بزرگ کــه از آنها 
خواسته شده بود بخشــی از تعمیرات و یا تعطیلات تابستانی را به زمان 
بیشــترین مصرف برق منتقل کنند، در این خصوص همکاری بسیاری 
خوبی صورت گرفت. در کنار این همکاری ها، خوشــبختانه امســال 
توانســتیم بیش از ۱۵ درصد انرژی بیشــتری به بخش صنعتی کشور 
نسبت به سال گذشته تحویل دهیم به طوریکه در مردادماه شاهد رشد 
۶۵ درصدی تولید فولاد در کشور بودیم که در زمینه تولید رتبه اول در 

جهان را به دست آورده است.
وی ادامه داد: در بخش سیمان نیز همکاری بســیار خوبی با ما صورت 
گرفت. بنا بود بتوانند ماهیانه ۵ میلیون تن که نیاز بازار است را سیمان 

تولید کنند که بیش از این مقدار نیز توانستند تولید کنند.
سخنگوی صنعت برق در خصوص مصارف غیرمجاز از شبکه برق کشور 
گفت: استفاده غیرمجاز از این شبکه وجود دارد و روش ها و راهکارهایی 
را برای شناســایی و مقابله با این افراد در پیش گرفته ایم چرا که تقریبا 

معادل یک نیروگاه هزار مگاواتی هنوز استفاده غیرمجاز وجود دارد.
وی در پایان از هموطنان در خواســت کرد، در صورت مشاهده چنین 
مواردی حتما اطلاع رســانی کنند تا ضمن محفوظ ماندن نامشان، از 

پاداش های در نظر گرفته شده نیز بهره مند شوند.

سرپرست روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران:
 تأسیسات و شبکه گاز آذربایجان غربی

 پایدار است
سرپرست روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران گفت: در پی وقوع زلزله 
۵.۴ ریشتری در شهرستان خوی استان آذربایجان غربی، تأسیسات و 
شبکه گاز طبیعی در مناطق زلزله زده این اســتان  در وضع پایدار قرار 

دارد.
به گزارش شرکت ملی گاز ایران، عباس اعظمی اظهار کرد: خوشبختانه 
تأسیسات پالایشگاه، خطوط انتقال و شبکه های تغذیه و توزیع گاز در 
استان آذربایجان غربی در ســلامت کامل بوده و جریان گازرسانی در 

شهرهای زلزله زده، پایدار و بدون هیچ مشکلی برقرار است.
وی با اشــاره به وقوع زلزله ۵.۴ ریشتری روز چهارشــنبه، ۱۳ مهرماه 
در شهرستان خوی در اســتان آذربایجان غربی تصریح کرد: گروه های 
عملیاتــی و کمیته های مدیریت بحران به محض وقوع زلزله تشــکیل 
و هم اکنون اکیپ های عملیات در محل حادثــه حاضر و در حال انجام 

عملیات ایمن سازی هستند و گاز مشترکان وصل است.
سرپرست روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران افزود: امداد شرکت  گاز 
برای شرایط بحرانی همواره در وضع آماده باش بوده و در صورت قطعی 

جریان گاز طبیعی اقدام های لازم به سرعت انجام می شود.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی
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لزوم رصد حساب های درآمدی افراد برای درآمدهای مالیاتی

 چرا طلا، ارز و بیت کوین معاف از مالیات است؟

کارشناسان  محمدحسین ســیف اللهی مقدم 
اقتصــادی معتقدند اگر نظــام مالیاتــی بتواند 
پول شــویی را در کشــور کنترل کند، شاهد آن 
خواهیم بود که رشوه، رانت و قاچاق تا ۹۰ درصد 

کاهش پیدا خواهد کرد.
یکی از بارزترین اقدامات دولت سیزدهم در زمینه 
اصلاحات اقتصادی طی یکســال اخیر، مربوط به 
آسیب شناسی و ســاماندهی نظام مالیاتی بوده 
اســت. بر همین اســاس، طبق اظهارات رئیس 
ســازمان امور مالیاتی، در ۶ ماهه ابتدایی ســال 
۱۴۰۱، درآمدهای مالیاتی کشــور بیش از ۲۳۱ 
هزار میلیارد تومان رســیده که این میزان برابر با 
۵۱ درصد مجموع درآمدهای مالیاتی پیش بینی 
شده در قانون بودجه است. طبق این ارقام، ۴۸.۵ 
درصد از کل درآمدهای دولت در ۵ ماه اول امسال 
از محل مالیات بوده که رکوردی بی نظیر در تاریخ 

بودجه ریزی کشور بوده است.
امــا برخــی از رســانه ها در روزهای گذشــته با 
تیترهایی همچون »نقطه کــور مالیاتی«، به این 
موضوع پرداخته انــد که دولت در شــرایطی به 
دنبال تنوع پایه ها و افزایــش درآمدهای مالیاتی 
به منظور پوشــش کســری بودجه خود است که 
درآمد ســرانه ملی و قدرت خریــد ایرانیان طی 

سال های اخیر، به شدت کاهش یافته است.

کاهش درآمدسرانه ایرانی ها، حقیقتی 
انکارناپذیر

رصد گزارشات منتشر شده از سوی سازمان های 
بین المللی نظیر بانک جهانی نشــان می دهد که 
درآمد سرانه ایرانیان، طی ســال های گذشته به 
شدت کاهش یافته اســت. بر همین اساس، طبق 
آخرین گزارش بانک جهانی، درآمد ســرانه ملی 
ایرانیان به ۲۷۵۶ دلار رسیده، در حالیکه این رقم 

در سال ۲۰۱۳ برابر با ۶۴۴۳ دلار بوده است.
هر چند از آنجا که، بانک جهانی برای محاســبه 
تولید ناخالــص داخلی ایران، نــرخ دلار در بازار 
آزاد را مبنا قرار داده، صحت این گــزارش با اما و 
اگرهایی مواجه اســت، اما به نظر می رسد با توجه 
به اینکه میزان رشــد اقتصادی در طول دهه ۹۰، 
صفر بوده و روند رشــد جمعیت نیز تداوم داشته 
اســت؛ بنابراین با همین یک اســتدلال ســاده، 
ادعای کاهش درآمد ســرانه ایرانیان، پر بیراه به 

نظر نمی رسد.
از ســوی دیگر داده های آماری نیــز بیانگر آن بوده 
که میزان قــدرت خریــد ایرانیان در دهــه ۹۰ با 
افت عجیبی همــراه بوده اســت، در همین ارتباط 
محمدهادی ســبحانیان، معاون وزیر امور اقتصاد 

و دارایی می گوید: »یک ســوم از قــدرت خرید هر 
ایرانی در طول دهه ۹۰ ازدست رفته است.«بنابراین 
ادعای رســانه های منتقد دولت مبنــی بر کاهش 
درآمــد ســرانه ایرانیان در ســال های گذشــته، 
انکارناپذیر به نظر می رسد؛ اما آیا انتقاد این رسانه ها 
به تکاپوی دولت برای افزایــش درآمدهای مالیاتی 

در چنین شرایطی، منطقی است؟

آیا اصلاح نظام مالیاتی باید به دلیل کاهش 
درآمد سرانه متوقف شود؟

به طور کلی، درآمدهــای مالیاتی تنهــا یکی از 
منابع پیش بینی شده در بودجه کشور است، اتکا 
به درآمدهای نفتی و اســتقراض از آینده )فروش 
اوراق( نیز از دیگر منابع مهم دولت ها برای تأمین 
مخارج خود به حســاب می آید؛ البته در کنار این 
روش های مرســوم، »چاپ پول« که پیامدهای 
منفی از جمله تشــدید تورم را در پــی دارد، در 
دولت های گذشــته برای تأمین مخارج همواره 
مدنظر قرار گرفته اســت؛ بنابرایــن درآمدهای 
مالیاتی در مقایســه بــا منابع دیگــر، بهترین و 
ســالم ترین روش برای تأمین هزینه های دولت 
محســوب می شــود. البته تلاش بــرای کاهش 
هزینه های دولت هم امر مهمی است که می تواند 
به مرور زمان به آن دســت یافت و قطعاً به صورت 
دفعتی اتفــاق نمی افتد.اما در مــورد این ادعا که 
افزایــش درآمدهــای مالیاتی با وجــود کاهش 
درآمد ســرانه، موجب فشــار اقتصادی به اقشار 
جامعه می  شــود، بایســتی به این موضوع اشاره 
شود که پیش از قضاوت در این خصوص باید دید 
که اقدامات دولت موجب تحمیل فشار بیشتر به 
مؤدیان قدیمی و فعالان اقتصادی شده و یا اینکه 
منجر به شناســایی ظرفیت های جدید و کاهش 

فرار مالیاتی شده است؟
به طور نمونه، دولت با اجــرای برخی مواد قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، برای اخذ 
مالیات از اشخاص حقیقی در سال جاری، نه تنها 
ضرایب مالیاتی را افزایش نــداده بلکه به صورت 
قابل توجهی آنها را کاهش هم داده اســت؛ اما با 
توجه به تکمیل پایــگاه اطلاعاتی دولت از طریق 
ساماندهی دستگاه  های کارتخوان و متصل شدن 
آنها به پرونده مالیاتی مؤدیان، میزان درآمدهای 

مالیاتی دولت از این محل افزایش یافت.

شناسایی بیش از ۲ میلیون مؤدی جدید
بنابر اظهــارات داود منظور، رئیس ســازمان امور 
مالیاتــی، ایجاد پایــگاه جامع اطلاعــات مودیان 
مالیاتی در ماه های گذشــته، منجر به شناســایی 

بیش از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار مودی جدید شــده 
که در همین راســتا و به منظور کاهش بار مالیاتی 
از روی دوش فعالان خرد اقتصــادی، مالیات یک 
میلیون و ۷۰۰ هــزار واحد صنفی، صفــر در نظر 
گرفته شــد؛ علاوه بر این در طول ماه های گذشته 
تاکنون، چندین باند بزرگ فســاد و فرار مالیاتی و 
بیش از ۷۰۰۰ شرکت صوری شناسایی شده است.

در خصوص ادعاهای رسانه های منتقد، بد نیست 
آنها به چند سوال اساســی دیگر در این خصوص 
پاسخ دهند؛ آیا اصلاحات اقتصادی و ساماندهی 
نظام مالیاتی بایستی الزاماً تا زمان افزایشی شدن 
درآمد سرانه متوقف شود؟ آیا اصلاح نظام مالیاتی 
و گســترش چتر اطلاعاتی حاکمیــت، موجب 
شناســایی اقتصاد غیررســمی و از همین طریق 
منجر به افزایش تولید ناخالص داخلی نمی شود؟ 
در شــرایطی که حداقل در کوتاه مــدت راهکار 
عملیاتی بــرای کاهش هزینه  هــای دولت وجود 
ندارد، این مخارج بایســتی از طریق کدام منابع 
درآمدی تأمین شــود؟ راهکار پیشنهادی به غیر 
از اصلاح نظام مالیاتی و ایجــاد پایه های مالیاتی 
تنظیم گر برای عادلانه شــدن توزیــع ثروت در 

اقتصاد کشور چیست؟
در همین ارتباط، مســعود دانشمند، کارشناس 
و عضو انجمــن اقتصاددانان ایــران در گفت وگو 
با خبرنگار مهــر، در خصوص ارتبــاط مالیات و 
درآمد ســرانه ملی گفت: در مفاهیــم اقتصادی، 
تولید ناخالص داخلــی و مالیات با یکدیگر ارتباط 

معناداری دارند.

لزوم رصد حساب های درآمدی افراد
دانشمند افزایش ســلامت دارایی مردم را راهکار 
بهبود درآمد ســرانه عنوان کــرد و گفت: به طور 
مثال، اگر فردی کالای قاچاق را به فروش برساند، 
دیگر نباید قادر باشد از این پول دریافتی، در جای 
دیگری سرمایه گذاری کند.این تحلیل گر مسائل 
اقتصادی با بیان اینکه اگــر نظام مالیاتی ما بتواند 
پول شــویی را در کشــور کنترل کند، شاهد آن 
خواهیم بود که رشوه، رانت و قاچاق تا ۹۰ درصد 
کاهش پیدا می کند، گفت: این کار به وسیله دقت 
در اظهارنامه های مالیاتی محقق خواهد شد.وی 
با بیان اینکه ســلامت دارایــی هنگامی محقق 
می شود که در انتهای هرســال هر فرد اظهارنامه 
مالیاتی را تکمیل نماید، گفت: در این شــیوه، اگر 
کارمندی که دارای حقوق مشخص است به طور 
ناگهانی یک خانه چندمیلیاردی خریداری کند، 
موظف است مسیر پول دریافتی خود به سازمان 

امور مالیاتی نشان دهد.

انرژیصنعت

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان

 نوبت اول مناقصه عمومي دو مرحله اي خرید کالا 

مبلغ تضمین شرکتشماره فراخوان  در سامانه ستادشماره مناقصهشرح مناقصهردیف
در فرآیندارجاع کار)ریال(

4320010051040000642.008.000.000-1401مناقصه عمومی خرید 20دستگاه دیژنکتور خلا 24کیلوولت با متعلقات به همراه مودم  با ارزیابی کیفی1

شرکت توزیع نیروی برق 
استان گیلان

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان)سهامی خاص( در نظر دارد مناقصه عمومی دومرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی مناقصه گران خرید تجهیزات به شرح  جدول بند 3 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام درسایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشارمناقصه در سامانه 1401/07/16 می باشد.
1-  نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: 

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان )سهامی خاص( به نشانی رشت– بلوار امام خمینی- بالاتر از میدان مصلی با 
شناسه ملی 10861644926 و کد اقتصادی 411334896794 و به شماره ثبت 2952 با کد پستی 41888-67749

2- موضوع مناقصه : خریدتجهیزات بشرح جدول بند 3
3- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ت

ضمین قابل قبول خریدار برابر بند 14 برگ شرایط و به شرح جدول ذیل:

4- محل دریافت اسناد مناقصه: ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به نشانی
http://www.setadiran.ir

5- قیمت خریداسنادمناقصه مبلغ 500.000 ریال)پانصد هزار ریال( به ازای هرمناقصه  می باشد که  ازطریق 
سامانه ستاد و بصورت الکترونیکی قابل پرداخت می باشد.

6- مهلت دریافت اسناد : ازتاریخ 1401/07/16 لغایت تاریخ1401/07/20  
7- زمان و محل تحویل پیشنهادها: ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و حداکثر تا پایان وقت 

اداری مورخ1401/08/01 می باشد.
تبصره1:کلیه اسناد می بایست دارای امضای الکترونیکی باشد و در سامانه بارگزاری گردد.

 تبصره2 :پاکت الف شامل تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کار)شرکت در مناقصه( علاوه بربارگذاری درسامانه 
فوق می بایست بصورت فیزیکی حداکثر تا پایان وقت اداری مورخ1401/08/01 تحویل اداره دبیرخانه شرکت 

توزیع نیروی برق استان گیلان گردد.
 8- زمان گشایش پاکات مناقصه: 

8-1 پاکات ارزیابی کیفی به تاریخ1401/08/01 بازگشایی  و پس از امتیازدهی کیفی از طریق درج در سامانه ستاد 
به مناقصه گران اعلام می گرد، پاکات الف ، ب  مناقصه گرانی که حداقل امتیاز قابل قبول در ارزیابی کیفی را 
کسب نموده اند در تاریخ 1401/08/07  راس ساعت 9:30صبح  با حضور شرکت کنندگان در مناقصه  در سالن 

جلسات شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بازگشایی می گردد.
تبصره: حضور شرکت کنندگان در مناقصه  در جلسه ي بازگشایي پاکات  با ارائه معرفی نامه کتبی بلامانع است.
9- تضمین انجام تعهدات قرارداد :  10 درصد مبلغ کل قرارداد به صورت تضمین قابل قبول کارفرما 

براساس برگ شرایط مناقصه.
10- پیش پرداخت قرارداد : 15 درصد مبلغ قرارداد در قبال ارائه ضمانتنامه بانکی.

11- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام در سامانه مذکور 021-41934
12- شماره تلفن های تماس : 33621750- 33606571- 013-33663006 

13-  مناقصه گزار در قبول یا رد هر یک یا تمام پیشنهادات مختار مي باشد.
14- هزینه چاپ آگهی در روزنامه بر عهده دستگاه مناقصه گزار )شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان( می باشد.

در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه های اینترنتی شرح زیر مراجعه فرمایید:
آدرس اینترنتی :

 http://www.setadiran.ir  و  http://www.gilanpdc.ir  و  http://tender.tavanir.org.ir و
http://iets.mporg.ir 

tadarokat@gilanpdc.ir  :  پست الکترونیکی
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/7/14  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/7/16


